
Son 25 il ərzində partiyamız uğurla 
inkişaf edib və bütün seçkilərdə - həm 
parlament, həm prezident seçkilərində 
böyük səs çoxluğu ilə qalib gəlib. Bu 
gün Azərbaycanda bizim partiyamıza 
rəqib ola biləcək hər hansı bir siyasi 
qüvvə mövcud deyil. Yeni Azərbay-
can Partiyası, sözün əsl mənasında, 
ümumxalq partiyasına çevrilibdir. Cə-
miyyətimizin bütün təbəqələri parti-
yamızda birləşib. Buna baxmayaraq, 
biz həmişə qabağa baxmalıyıq və əldə 
edilmiş uğurlarla kifayətlənməməli-
yik. Uğurlarımızın səbəblərindən biri 
də məhz ondan ibarətdir ki, əldə edil-
miş uğurlar bizə əlavə stimul verir. Ça-
tışmayan cəhətləri aradan qaldırmaq, 
sosial ədaləti daha da böyük dərəcədə 
bərqərar etmək üçün biz bundan sonra 
da fəal çalışmalıyıq…

Hesab edirəm ki, hər bir ölkə üçün 
qonşularla münasibətlər xüsusi əhə-
miyyət daşıyır. Biz qonşu ölkələrimizlə 
qarşılıqlı hörmət və inam əsasında çox 
gözəl və işgüzar münasibətlər qura bil-
mişik. 30 oktyabr-1 noyabr tarixlərində 
dörd qonşu ölkənin liderləri ilə mə-
nim görüşlərim olubdur və bu 2-3 gün 
ərzində həm “Şərq-Qərb”, həm “Şi-
mal-Cənub” nəqliyyat dəhlizlərinin işə 
salınması və inkişafı istiqamətində çox 
önəmli hadisələr qeydə alınıbdır. Əgər 
qonşu ölkələrlə bizim gözəl münasibət-
lərimiz olmasaydı, əlbəttə, bu layihələr 
haqqında heç danışmağa da dəyməzdi. 
Bu gün Azərbaycan haqlı olaraq Avra-
siya qitəsində nəqliyyat mərkəzlərinin 
birinə çevrilmək əzmindədir və biz 
bunu edirik. Nəqliyyat sahəsində tran-
zit ölkə statusunu almaq üçün mütləq 
qonşularla isti münasibətlərin olmalı-
dır. Ona görə bu, xarici siyasətimizin 
əsas prioritetidir və çox sevindirici 
haldır ki, qonşu ölkələrlə bizim heç bir 
problemimiz yoxdur…

Ölkəmiz üçün çox böyük əhəmiy-
yət daşıyan iki istiqamət üzrə - ener-

getika və nəqliyyat sahələrinin gələ-
cək inkişafı ilə bağlı bizim çox aydın 
hədəflərimiz var. Neft-qaz sahəsində 
bütün vəzifələr icra edildi. “Azəri-Çı-
raq-Günəşli” kontraktının müddəti uza-
dıldı. “Cənub Qaz Dəhlizi”nin icrası da 
uğurla gedir. Əminəm ki, gələn il biz 
TANAP layihəsinin açılışını qeyd edə-
cəyik.

Bütövlükdə “Cənub Qaz Dəhlizi”-
nin tamamlanması 2020-ci ildə nəzərdə 
tutulur. Mən burada da heç bir problem 
görmürəm. Sadəcə olaraq biz qrafik üzrə 
getməliyik. Avropa İttifaqı da Azərbay-

canı bu layihənin həyata keçirilməsində 
aparıcı ölkə kimi tanıyır. Doğrudan da 
bizim bu layihənin icrasında rolumuz 
danılmazdır və aparıcıdır.

Nəqliyyat sahəsində. Bakı-Tbili-
si-Qars dəmir yolunun istifadəyə veril-
məsindən sonra əsas səylərimiz onunla 
bağlı olacaq ki, biz yüklərin həcmini 
artıraq. İndi biz bu məsələ üzərində ça-
lışırıq. Bununla yanaşı, “Şimal-Cənub” 
nəqliyyat dəhlizinin yaradılması is-
tiqamətində əlavə addımlar atılmalıdır. 
Biz öz ərazimizdə demək olar ki, bütün 
işləri gördük. İndi bu layihənin tamam-

lanması üçün əlavə texniki və maliyyə 
resurslarımızı ortaya qoymağa hazırıq. 
Beləliklə, bu iki layihə Azərbaycanı 
əvəzolunmaz nəqliyyat mərkəzinə çe-
virəcək. Bu, bizim həm siyasi, həm iqti-
sadi maraqlarımızın təmin edilməsində 
çox mühüm rol oynayacaq.

İlham ƏLİYEV,
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti

(Noyabrın 14-də Bakıda, Heydər Əli-
yev Mərkəzində Yeni Azərbaycan Parti-
yasının yaradılmasının 25 illiyinə həsr 
edilmiş təntənəli yubiley mərasimindəki 
nitqindən)
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BU SAYIMIZDA

“Dünya Dənizçilik UniversitetinDə 
oxUmaq asan olmasa Da... "

BakıDa Beynəlxalq transxəzər 
nəqliyyat marşrUtUnUn inkişaf 
perspektivləri müzakirə olUnUB

Bakıda “Beynəlxalq 
Transxəzər Nəqliyyat 
Marşrutu” Beynəlxalq 
Assosiasiyası Hüquqi Şəxslər 
Birliyinin (BTNM BA HŞB) 
ümumi yığıncağı keçirilib.

karyeraya geDən yolDa 
Dil önəmli vasitəDir

“Zığ” Gəmi Təmiri və 
Tikintisi Zavodu təkmilləşir.

Sənaye müəssisələri-
nin paytaxtın mərkəzin-
dən köçürülməsi ilə bağlı 
Dövlət Proqramına uyğun 
olaraq Bulvar ərazisində 
yerləşən “Paris Kommuna-
sı” və “Zaqfederasiya” kimi 
tanınan gəmi təmiri zavodları sökülüb, Zığ şosesi yaxınlığında 
“Azərbaycan Xəzər Dəniz Gəmiçiliyi” 
QSC-nin strukturu olan “Zığ” Gəmi 
Təmiri və Tikintisi Zavodu inşa edilib. 

Dəniz akaDemiyasınDa mülki 
müDafiə üzrə təlim keçiriliB

Müsahibimiz 
“Azərbaycan Xəzər 
Dəniz Gəmiçiliyi” 
QSC-nin  istedadlı və 
perspektivli gənclə-
rin xarici ölkələrin 
aparıcı dənizçilik 
universitetlərində 
təhsil alması məqsədi 
ilə təsis etdiyi Təqaüd 
Proqramının qalibi, 

hazırda proqram üzrə Dünya Dəniz-
çilik Universitetində (World Mariti-
me University)  təhsil alan Nərminə 
Cabbarovadır. 

Fəridə Abdullayeva: “Nə qədər 
çox aktiv və sürətli olsanız, 
həmişə birinci olacaqsınız”

İstək olan yerdə hər şey etməyin 
mümkün olduğunu düşünür. Amma 
təkcə istəməklə hər şey əldə etmək 
mümkün 
deyil. 

Fövqə-
ladə Hallar 
Nazirliyinin 
Mülki Müdafiə 
Qoşunlarının 
Mülki müdafiə 
idarəsi Azərbaycan Dövlət Dəniz 
Akademiyasında mülki müdafiə 
üzrə nümunəvi təlim keçirib.

Noyabrın 16-17-də 
Azərbaycan Dövlət Dəniz 
Akademiyasında ənənəvi 
“Dil-karyeraya gedən 
yol” IV ümumrespublika 
ali məktəblərarası tələbə 
müsabiqəsi keçirilib. 

Açılış mərasimində 
Azərbaycan Dövlət Dəniz 
Akademiyasının rektoru 
Çingiz Əliyev müasir dövrdə 
tələbə gənclərin karyera hazırlığında xarici 
dillərin, xüsusilə də ingilis dilinin böyük rol 
oynamasından danışaraq, bu müsabiqənin 
əhəmiyyətini vurğulayıb. 

səh. 3

səh. 6

“zığ” gəmi təmiri və 
tikintisi zavoDU təkmilləşir

səh. 8

səh. 4

səh. 5

səh. 2

özünDən güclülərlə 
Döyüşən xanım

Azərbaycan Respublikasının 
Prezidenti İlham Əliyev Azərbay-
canda neft yataqlarından sənaye 
üsulu ilə iki milyardıncı ton neftin 
hasil edilməsi münasibəti ilə neft 
və qaz sənayesinin inkişafında 
xidmətlərinə görə bir qrup neftçini 
təltif edib.

Ölkə başçısının imzaladığı sərən-
camlara əsasən 1 nəfər “Şöhrət” ordeni, 
2 nəfər 2-ci dərəcəli “Əmək” ordeni, 12 
nəfər 3-cü dərəcəli “Əmək” ordeni, 48 
nəfər “Tərəqqi” medalı ilə təltif olunub, 
3 nəfərə Azərbaycan Respublikası Pre-
zidentinin fərdi təqaüdü verilib.

Həmçinin neft və qaz sənayesinin 
inkişafında xidmətlərinə görə 8 nəfər 
“Əməkdar mühəndis”, 1 nəfər “Əmək-

dar hüquqşünas” fəxri adına layiq gö-
rülüb.

Mükafatlandırılanlar arasında neft 
sənayesinin inkişafında xüsusi rolu 
olan “azərbaycan xəzər Dəniz gə-
miçiliyi” qsc-nin  əməkdaşları da 
var. Həmin dənizçilərin bəziləri hələ də 
fəaliyyətini davam etdirir. Onları tanı-
yaq…

fuad qurbanov – “AXDG” QSC-
nin “Bibiheybət” Gəmi Təmiri Zavo-
dunun baş mühəndisidir. Ömrünün  42 
ilini neft və qaz sənayesinin inkişafına 
həsr edib. Prezident İlham Əliyevin  
sərəncamı ilə “Əməkdar mühəndis” 
fəxri adına layiq görülüb.

aslan musayev – Azərbaycan 
Xəzər Dəniz Gəmiçiliyinin sabiq əmək-

daşıdır. Uzun müddət hamiyəçi kapitan 
işləyib.  Ümumilikdə 65 il dənizçi kimi 
fəaliyyət göstərib. Onun 55 ili sırf neft 
sənayesi ilə bağlıdır. Prezidentin sərən-
camı ilə  3-cü dərəcəli “Əmək” ordeni 
ilə təltif olunub.

gündüz qədimov – “Azərbaycan 
Xəzər Dəniz Gəmiçiliyi” Qapalı Səhm-
dar Cəmiyyəti Xəzər Dəniz Neft Do-
nanmasına məxsus “General Şıxlinski” 
gəmisində baş mexanikdir. 41 illik iş 
təcrübəsi var. Prezidentin sərəncamı ilə 
3-cü dərəcəli “Əmək” ordeninə layiq 
görülüb.

kamil muxtarov  – “Azərbaycan 
Xəzər Dəniz Gəmiçiliyi” QSC-nin  qa-
baqcıl  kapitanlarından biridir. Hazırda  
AXDG”QSC-nin Xəzər Dəniz Neft 

Donanması  “Sabit Orucov”  gəmisi-
nin kapitanıdır. 40 ildir ki, dənizçilik 
sahəsindədir. Prezidentin sərəncamına 
əsasən “Tərəqqi” medalına layiq görü-
lüb.

adil şahgəldiyev – “Azərbaycan 
Xəzər Dəniz Gəmiçiliyi” QSC-nin 
Xəzər Dəniz Neft Donanması “Gene-
ral Əsədov” gəmisinin  böyük mexa-
nikidir. 39 illik iş təcrübəsinə malikdir. 
“Tərəqqi” medalı ilə təltif olunub.

Balaoğlan Dadaşev – “Azərbay-
can Xəzər Dəniz Gəmiçiliyi” QSC-nin  
Xəzər Dəniz Neft Donanmasının Qara-
dağ Texniki Xidmət və Təmir Bazasının  
6-cı dərəcəli gəmi təmiri çilingəridir.  
44 ildir ki, bu sahədə çalışır. “Tərəqqi” 
medalına layiq görülüb.

iki milyarDıncı ton neftin hasili münasiBətilə təltif 
olUnanlar arasınDa gəmiçiliyin əməkDaşları Da var

“Azərbaycan Xəzər Dəniz  
Gəmiçiliyi” Qapalı Səhmdar 
Cəmiyyəti xarici sularda daha bir 
gəmi istismara verib. Belə ki, “Qa-
fur Məmmədov” quru yük gəmisi 
Xəzərdən kənarda yükdaşımalara 
cəlb olunub. Bununla da Gəmi-
çiliyin Xəzərdən kənarda üzən 
gəmilərinin sayı 12-yə çatdırılıb. 
Onlardan 11-i quru yük gəmisi, 
biri  isə tankerdir.

“Qafur Məmmədov” gəmisi no-
yabrın 17-də səhər saatlarında yükləmə 
əməliyyatı üçün Rusiya Federasiyasının 
Taqanroq limanına yan alıb. Buradan isə 
yüklə  Türkiyənin İzmir limanına səfərə 
çıxacaq. Azov, Qara və Aralıq dənizləri 
hövzələrində üzəcək quru yük gəmisi-
nin istismarına nəzarəti, eyni zamanda 

texniki xidməti  “Azərbaycan Xəzər 
Dəniz Gəmiçiliyi” QSC-nin Türkiyədə-
ki “Caspdry” şirkəti həyata keçirəcək.

Dedveyti 5500 ton, uzunluğu 
108,3, eni 16,5, saya oturumu 4,79 
metr olan “Qafur Məmmədov” gəmisi 
Gəmiçiliyin xaricdə  quru yük daşı-
maları bazarındakı mövqeyini daha da 
möhkəmləndirəcək.

Xatırladaq ki, Gəmiçiliyin xarici su-
lardakı fəaliyyəti uzun fasilədən sonra 
2014-cü ildə prezident İlham Əliyevin 
tapşırığına əsasən  “Üzeyir Hacıbəyli” 
və “Natəvan” gəmilərinin alınması ilə 
bərpa edilib. Bu isə sözsüz ki, ölkəmizə 
xarici valyutanın gətirilməsində, eyni 
zamanda gəmiçiliyin inkişafında mü-
hüm əhəmiyyət kəsb edir.

gəmiçilik xarici sUlarDa fəaliyyətini genişlənDirir
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Bakıda “Beynəlxalq Transxəzər 
Nəqliyyat Marşrutu” Beynəlxalq As-
sosiasiyası Hüquqi Şəxslər Birliyinin 
(BTNM BA HŞB) ümumi yığıncağı 
keçirilib.

Tədbirdə 2017-ci il üzrə BTNM BA 
HŞB-nin işinə dair yekun hesabat, 2018-
ci il üçün daşınma həcminə dair planın 
təsdiqlənməsi, 2018-ci il üçün BTNM 
BA HŞB-nin büdcəsinin təsdiqlənməsi, 
2018-ci il üçün tədbirlər planının, ümu-
mi yığıncaq iclasları üzrə planın, 2018-
ci il üçün illik üzvlük haqqının miqda-
rının və həmçinin BTNM BA HŞB-nin 
ştat cədvəlinin təsdiqlənməsi məsələləri 
müzakirə olunub.

Həmçinin 2018-ci il üçün BTNM 
üzrə tariflərin razılaşdırılması və təs-
diqlənməsi, 2018-ci il üçün Bakı-Tbi-
lisi-Qars dəmir yolu üzrə tariflərin ra-
zılaşdırlması və təsdiqlənməsi, 2017-ci 
il üçün BTNM BA HŞB-nin maliy-
yə-təsərrüfat fəaliyyətinə dair auditin 
keçirilməsi, BTNM BA HŞB ümumi yı-
ğıncağının və idarə heyətinin tapşırıqları 
çərçivəsində həlli tapılmayan məsələlər 
və BTNM BA HŞB-nə yeni üzvlərin qə-
bulu məsələləri də müzakirələrə daxil 
edilib.

Müzakirələrdə ölkələrarası yük axı-
nının artırılması, həmçinin Beynəlxalq 
Transxəzər Nəqliyyat Marşrutunun 
səmərəli istifadəsi, Avrasiyada perspek-
tiv nəqliyyat dəhlizlərindən biri kimi 

TBNM-in vacibliyi qeyd olunub. Eyni 
zamanda bu dəhlizin potensialından is-
tifadə edilməsinin, bu istiqamətə yük 
axınının cəlb edilməsinin zəruriliyi vur-
ğulanıb. Qeyd olunub ki, oktyabrın 30-
da Bakı-Tbilisi-Qars dəmir yolu istifa-
dəyə verilib. Bundan sonra Beynəlxalq 
Transxəzər Nəqliyyat Marşrutuna tranzit 
axını güclənəcək.

“Beynəlxalq Transxəzər Nəqliyyat 
Marşrutu” Beynəlxalq Assosiasiyası 
Hüquqi Şəxslər Birliyinin ümumi yı-
ğıncağının sonunda “Azərbaycan Dəmir 
Yolları” QSC-nin sədri Cavid Qurba-
nov, “Qazaxıstan Dəmir Yolları” Milli 
Şirkətinin prezidenti Kanat Alpısbayev, 
“Gürcüstan Dəmir Yolu” SC-nin sədr 
müavini Aleksi Nikolaşvili, Türkiyə-

nin Dəmir Yolunun yük daşımaları üzrə 
baş direktoru Veysi Kurt, “Azərbaycan 
Xəzər Dəniz Gəmiçiliyi” QSC-nin sədri 
Rauf Vəliyev, “Bakı Beynəlxalq Dəniz 
Ticarət Limanı” QSC-nin baş direktoru 
Taleh Ziyadov və Batumi Dəniz Lima-
nının baş direktorunun müavini İlyas 
Mukatovun iştirakı ilə müvafiq sənədlər 
imzalanıb.

Bakı Ekspo Mərkəzində 8-ci Azər-
baycan Beynəlxalq Ətraf Mühit “Caspi-
an Ecology 2017” sərgisi keçirilib.

Azərbaycan Ekologiya və Təbii Sər-
vətlər Nazirliyi və IDEA (International 
Dialogue for Environmental Action – 
Ətraf Mühitin Mühafizəsi naminə Bey-

nəlxalq Dialoq) İctimai Birliyinin dəstək-
lədiyi sərginin təşkilatçısı “Caspian Event 
Organisers” şirkətidir.

Bir çox yerli və beynəlxalq təşkilatın 
iştirak etdiyi sərgidə “Azərbaycan Xəzər 
Dəniz Gəmiçiliyi” QSC də xüsusi stendlə 
təmsil olunub.

Stenddə ziyarətçilərə maketlər, şəkil-
lər, videoçarxların köməkliyi ilə Gəmi-
çiliyin göstərdiyi xidmətlər və fəaliyyəti 
haqqında məlumat verilib. Bundan başqa, 
ətraf mühitin mühafizəsi istiqamətində 
aparılan bir çox digər mühüm işlərin, o 
cümlədən üzən vasitələrdə, sahil obyekt-

lərində formalaşan bərk və maye istehsa-
lat, məişət-təsərrüfat tullantılarının top-
lanması, saxlanması, daşınması, təhvili, 
utilizasiyası və təkrar emalı kimi ekoloji 
proseslərin Gəmiçilikdə necə həyata ke-
çirildiyi əyani nümayiş olunub.

Sərginin əsas məqsədlərindən biri 
insanların diqqətini ətraf mühit problem-
lərinə cəlb etməkdir. Təşkilatçılar bildirib 
ki, bu sərgi Xəzər və Qafqaz regionların-
da ekologiya və ətraf mühitin mühafizəsi 
sahəsində təşkil  edilən ən iri tədbirdir. 
Burada ətraf mühitin mühafizəsi və tə-
biətdən səmərəli istifadə sahəsində inno-
vativ layihələr kompleks şəklində təqdim 
edilib.

İşgüzar əlaqələrin genişlənməsinə, 
təcrübə mübadiləsinə, yeni avadanlıq və 
sahəvi meyillərlə tanışlığa kömək edən, 
ətraf mühitin yaxşılaşdırılması istiqamə-
tində aparılan işə əlavə təkan verən “Cas-
pian Ecology 2017” beynəlxalq sərgisi üç 
gün davam edib.

Yeni Azərbaycan Partiyasının 
(YAP) yaranmasının 25 illik yubileyi 
münasibətilə partiyanın Səbail rayon 
təşkilatının və Səbail Rayon İcra 
Hakimiyyətinin təşəbbüsü ilə Cəbrayıl 
rayonunun Cocuq Mərcanlı kəndinə 
səfər təşkil olunub.

Böyük Qayıdışın başlanmasının 
rəmzi olan Cocuq Mərcanlıya səfərdə 
Milli Məclisin deputatı, YAP Səbail 
rayon təşkilatının sədri professor Şəm-
səddin Hacıyevin rəhbərliyi ilə partiya 
fəallarından, o cümlədən rayonun idarə, 
müəssisə və təşkilatlarının nümayən-
dələrindən ibarət 90 nəfər iştirak edib. 
Onların arasında “Xəzər dənizçiləri” 
ərazi ilk təşkilatının nümayəndələri 
Natalya Fatyanova və Laçın Babayev  
də olub. 

Səfərin iştirakçıları əvvəlcə Füzuli 
rayonunda yerləşən “N” saylı hərbi his-
səsində xidmət edən əsgər və zabitlərlə 
görüşüblər.

Görüş zamanı aprel döyüşlərində 
Vətən uğrunda qəhrəmancasına həlak 
olmuş hərbçilərimizin, həyatını itirmiş 
mülki şəxslərin və həmin hərbi hissə-
nin 19 şəhid hərbi qulluqçusunun əziz 
xatirəsi bir dəqiqəlik sükutla yad edilib.

Yeni Azərbaycan Partiyasının ya-
ranmasının 25 illik yubileyini əsgər-
lərlə birlikdə qeyd etmək üçün Cocuq 
Mərcanlıya gələn YAP Səbail rayon 
təşkilatı nümayəndə heyətinə təşəkkü-
rünü bildirən birlik komandirinin müa-
vini, polkovnik Elşad Əbilov əlamət-
dar hadisə münasibətilə hər kəsi təbrik 
edib, şəxsi heyətin xidməti-döyüş ha-
zırlığı barədə məlumat verib. Bildirib 
ki, Azərbaycan bütün sahələrdə olduğu 
kimi, hərbi qüdrətini də gündən-günə 
artırır. Silahlı Qüvvələrimizin döyüş 
qabiliyyətinin yüksəldilməsi, peşəkar-
lığının artırılması istiqamətində mütə-
madi tədbirlər həyata keçirilir. Döyüş 
hazırlığına ciddi önəm verilməsinin 
nəticəsidir ki, Azərbaycan Silahlı Qüv-
vələri hazırda istər quruda, istər hava-
da, istərsə də dənizdə istənilən döyüş 
tapşırığını yerinə yetirməyə qadirdir.

YAP Səbail rayon təşkilatının sədri, 
Milli Məclisin deputatı Şəmsəddin Ha-
cıyev qeyd edib ki, Orduda xidmət hər 
bir Azərbaycan gənci üçün şərəf və qü-
rur mənbəyidir. Bu gün Ordumuzun hər 
bir əsgər və zabiti Azərbaycan Respub-

likasının Prezidenti, Silahlı Qüvvələrin 
Ali Baş Komandanı İlham Əliyevin 
diqqət və qayğısı sayəsində respublika-
mızın ərazi bütövlüyünün bərpası, tor-
paqlarımızı işğalçılardan azad etməyə 
tam qadirdir və buna hazırdır.

Şəmsəddin Hacıyev 2016-cı ilin 

aprel döyüşlərindən danışaraq diqqətə 
çatdırıb ki, Milli Ordumuz tərəfindən 
həyata keçirilən sürətli əks-həmlə za-
manı Ermənistanın hərbi birləşmələri-
nin uzun illərdən bəri mühəndis-isteh-
kam baxımından möhkəmləndirdiyi 
birinci müdafiə xətti cəbhənin bir neçə 

istiqamətində yarılıb. Nəticədə Ordu-
muz strateji əhəmiyyətə malik yüksək-
likləri və yaşayış məntəqələrini düş-
məndən tam azad edib. Aprel döyüşləri 
Azərbaycan hərb tarixinə ən şərəfli ha-
disələrdən biri kimi yazılıb və düşmən 
üzərində parlaq qələbə bu hərbi hissə-

nin göstərdiyi qəhrəmanlıqlar nəticə-
sində qazanılıb.

“Bu gün Azərbaycan əsgəri və 
gəncliyi, ümumən bütün xalqımız öz 
əzəli torpaqlarını azad etmək üçün Ali 
Baş Komandanımızın əmrinə tam ha-
zırdır. Amma biz istəyirik ki, məsələ-
ni beynəlxalq hüquq normalarına 
uyğun olaraq, sülh yolu ilə həll edək. 
Ali Baş Komandanımızın dediyi kimi, 
status-kvo qəbul olunmazdır və biz öz 
ərazilərimizdə ikinci erməni dövlətinin 
yaranmasına heç vaxt imkan verməyə-
cəyik, bir qarış torpağımızı da güzəştə 
getməyəcəyik”, - deyə Ş.Hacıyev vur-
ğulayıb.

Qeyd olunub ki, aprel döyüşləri 
Azərbaycan ordusunun gücünü nəin-
ki düşmənə, eləcə də bütün dünyaya 
göstərdi. Ölkəmiz gündən-günə güclə-
nir, iqtisadiyyatımız inkişaf edir. Azər-
baycanın təkcə hərbi büdcəsi Ermənis-
tanın bütövlükdə dövlət büdcəsindən 
çoxdur. Respublikamızda elm və təh-
silə ayrılan vəsait Ermənistanın dövlət 
büdcəsinin yarısı qədərdir.

Diqqətə çatdırılıb ki, son iki ayda 
Azərbaycan mühüm müqavilələrə, 
transmilli layihələrə imza atıb. “Əsrin 
müqaviləsi”nin davamı olaraq, “Azə-
ri-Çıraq-Günəşli” neft yatağının işlənil-
məsinin 2050-ci ilə qədər uzadılması, 
Bakı-Tbilisi-Qars dəmir yolunun istifa-
dəyə verilməsi, Şimal-Cənub nəqliyyat 
dəhlizinin açılması ilə bağlı hazırlıq 
işləri Azərbaycanın gücünün, iqtisadi 
və hərbi qüdrətinin əsas göstəriciləridir. 
Bütün bu layihələrdən təcrid olunan 
Ermənistan özünü daha da acınacaqlı 
vəziyyətə salıb.

Azərbaycan Ordusuna yüksək 
diqqət və qayğı göstərildiyini vurğula-
yan Ş.Hacıyev deyib ki, bu, iqtisadiy-
yatımızın inkişafı ilə bilavasitə bağlıdır. 
İqtisadiyyat güclü olanda, ordu da güc-
lü olur.

“Bu gün bütün Azərbaycan xalqı 
sizinlədir. Biz bu gün sizin aranızda 
olmaqdan böyük qürur hissi duyur və 
sizə möhtəşəm qələbələr arzulayırıq. 

İnanırıq ki, üçrəngli bayrağımızın Ağ-
dərədə, Xankəndidə, Şuşada dalğalana-
cağı gün uzaqda deyil. Əldə etdiyimiz 
bu uğurlar, Prezident İlham Əliyevin 
düşünülmüş, qətiyyətli siyasəti nəticə-
sində Qələbə Günü getdikcə yaxınlaşır. 
Əgər məsələ sülh yolu ilə həll olunma-
sa, biz torpaqlarımızı döyüşərək geri 
qaytaracağıq”, - deyə Ş.Hacıyev qeyd 
edib.

Sonra YAP Səbail rayon təşkilatı-
nın və rayon icra hakimiyyətinin adın-
dan hərbi hissəyə xatirə hədiyyələri 
təqdim olunub.

Bakı Bələdiyyə Teatrının və Füzuli 
Dram Teatrının hazırladığı səhnəciklər 
əsgər və zabitlərimizdə xoş ovqat yara-
dıb. Teatrın üzvləri əsgərlərlə birlikdə 
rəqs ediblər.

Azərbaycan əsgərinin görüşünə 
gələn Cocuq Mərcanlı məktəbliləri-
nin səsləndirdikləri şeirlər tədbirə rən-
garənglik qatıb.

Xidmətdə fərqlənən əsgər, çavuş 
və zabitlərin bir qrupuna fəxri fərman-
lar verilib.

Prezident Administrasiyasının ic-
timai-siyasi məsələlər şöbəsinin məsul 
əməkdaşı Rasim Mirzəyev hərbi qul-
luqçuların mükafatlandırılması mərasi-
mində çıxış edərək Ordumuzun şücaət-
lərindən danışıb.

Sonra nümayəndə heyətinin üzvlə-
ri Horadiz-Cəbrayıl avtomobil yolunun 
kənarındakı “Aprel şəhidlərinə xatirə” 
abidəsini ziyarət edib, şəhidlərimizin 
ruhuna ehtiramlarını bildiriblər.

Cocuq Mərcanlıda şəhid Novruz 
Aslanov adına tam orta məktəbə gələn 
qonaqlar sinif otaqlarında, fənn kabi-
netlərində yaradılan şəraitlə maraqla-
nıb, müəllim və şagirdlərlə həmsöhbət 
olublar.

Məktəbə müxtəlif hədiyyələr və 
kompüter dəsti təqdim edilib.

Cocuq Mərcanlıda tikilən Şuşa 
məscidinin bənzəri olan məscidlə tanış-
lıq da qonaqlarda unudulmaz təəssürat 
yaradıb.

Daha sonra nümayəndə heyəti Co-
cuq Mərcanlıda düşmənlə təmas xət-
tindəki postlarda növbə çəkən əsgər-
lərlə görüşüb, onların xidmət şəraiti ilə 
yaxından tanış olublar. Əsgərlərimizin 
döyüş ruhunun yüksək olması qonaq-
larda qürur hissi yaradıb.

BakıDa Beynəlxalq transxəzər nəqliyyat marşrUtUnUn 
inkişaf perspektivləri müzakirə olUnUB

Özbəkistanın paytaxtı 
Daşkənddə “14-cü Beynəlxalq 
Nəqliyyat və Logistika” sərgisi 
keçirilib.

15-17 noyabrda baş tutan 
sərgidə ölkəmizi “Azərbaycan 
Xəzər Dəniz Gəmiçiliyi” QSC-
nin  tərkibinə daxil olan “ACSC 
Logistics” MMC təmsil edib.

Ziyarətçilər “ACSC Logis-
tics” MMC-nin göstərdiyi xid-
mətlər barədə məlumatlandırılıb. 
Həmçinin, iştirakçılara xüsusi 
bukletlər paylanıb. Sərgi zama-
nı “ACSC Logistics” MMC-nin 
stendi xüsusi marağa səbəb olub.

“TransUzbekistan” təcrübə 
mübadiləsi, rəqibləri müəyyən-
ləşdirmək, yeni işgüzar əlaqələr 
qurmaq və bazarın son vəziyyə-
tini öyrənmək baxımından uni-
kal platformadır. Sərgiyə dün-
yanın 27 ölkəsindən təxminən 
3568 qonağın qatılması tədbirin 
əhəmiyyətindən xəbər verir.

Xatırladaq ki, “ACSC 
Logistics” MMC həm ölkə daxi-
lində, həm də xaricdə nəqliyyat 
və logistika xidmətləri göstərir. 
Şirkətin əsas məqsədi Avropa ilə 
Asiya arasındakı ən qısa marşrut 
kimi qədim İpək Yolu, xüsusilə 
Transxəzər Nəqliyyat Dəhlizinin 
tam istifadəsini təşviq etmək, 
bu istiqamətdə əlavə yükdaşıma 
imkanlarını araşdırmaq və həya-

ta keçirməkdən ibarətdir.
Şirkət fəaliyyətini “Azər-

baycan Xəzər Dəniz Gəmiçili-
yi” QSC-nin qoyduğu ənənələr 
əsasında həyata keçirir. Belə ki, 
“ACSC Logistics” MMC şəffaf 
və aydın tarif siyasəti, innovativ 
iş üsullarından istifadə, əlavə 
xərcləri aradan qaldırmaq üçün 
qabaqlayıcı tədbirlərin görülmə-
si, yaranmış problemlərin həllin-
də sürətlilik, müqavilələrə uy-
ğun vəzifələrin peşəkarlıqla və 
vaxtında yerinə yetirilməsi kimi 
vacib prinsiplərlə işləyir. 

“ACSC Logistics” MMC-
nin xidmət dairəsi genişdir. 
Şirkət müştərilərinə yüklə-
rin daşınması üçün ən optimal 
marşrut seçimi, təhlükəli və iri 
həcmli yüklər və onların daşın-
ma şərtləri barədə tövsiyələr ve-
rir, yüklərin Xəzər dənizi, Qara 
dəniz, Azərbaycan, Gürcüstan, 
Qazaxıstan, Türkmənistan, Öz-
bəkistan, MDB və Baltik ölkələ-
rinin həm dəmir, həm də dəniz 
yolları ilə daşınmasını həyata 
keçirir. Bundan başqa, daşıma 
zamanı tələb olunan sənədləş-
mə və müşayiət xidmətlərinin, o 
cümlədən gömrük rəsmiləşdiril-
məsi, sığorta, gəmi agenti, nəq-
liyyat, ekspedisiya və digər xid-
mətlərin göstərilməsini də təşkil 
və təmin edir.

DaşkənDDə  keçirilən “14-cü Beynəlxalq 
nəqliyyat və logistika” sərgisinDə 

ölkəmizi “acsc logistics” mmc təmsil eDiB

yeni azərBaycan partiyasının üzvü olan Dənizçilərin  Də 
iştirakı ilə cocUq mərcanlıya səfər təşkil olUnUB 

gəmiçilik “caspian ecology 2017” sərgisinDə iştirak eDiB



Noyabrın 14-də Vaşinqtonda 
Bakı-Tbilisi-Qars dəmir yolunun 
rəsmi açılışına həsr olunmuş tədbir 
keçirilib. Tədbirin əsas məqsədi Azər-
baycanın yerləşdiyi regionda həyata 
keçirilən infrastruktur layihələri, o 
cümlədən Bakı-Tbilisi-Qars dəmir 
yolu, eləcə də mövcud biznes və 
sərmayə imkanları barədə ABŞ-ın 
ictimai və biznes dairələrinin məlu-
matlandırılması olub. Digər tərəfdən, 
tədbir Azərbaycanın təşəbbüsü ilə 
ərsəyə gələn və 2016-cı ildən etibarən 
hər il Vaşinqtonda keçirilən Trans-
Xəzər Şərq-Qərb Ticarət və Tranzit 
Dəhlizləri Forumu çərçivəsində 
aparılan müzakirələrin davamlılığı-
nın təmin olunması və region ölkələri 
tərəfindən həmin sahələrdə əldə 
edilən nailiyyətlərin təqdim olunması 
məqsədi daşıyıb.

Azərbaycan tərəfinin təşəbbüsü və 
dəstəyi ilə Xəzər Siyasət Mərkəzi tərə-
findən təşkil olunan və BP-nin Vaşinq-
ton ofisinin ev sahibliyi ilə keçirilən 
tədbirdə ABŞ-ın dövlət qurumlarının, 
akademik təşkilatların, ticarət pala-
talarının, biznes və siyasi dairələrin, 
beynəlxalq maliyyə institutlarının və 
diplomatik korpusun təmsilçiləri işti-
rak ediblər.

Xəzər Siyasət Mərkəzinin icraçı 
direktoru Əfqan Niftiyev və “BP Ame-
rica Inc.”in kommunikasiya və xarici 
əlaqələr üzrə birinci vitse-preziden-
ti Meri Strit tədbirin açılışında çıxış 
ediblər. Sonra tədbirin moderatoru 
səfir Riçard Hoqland qonaqları salam-
layaraq, müzakirələrin əhəmiyyətini 
vurğulayıb.

Bakı-Tbilisi-Qars dəmir yoluna 
həsr olunmuş videoçarxın nümayişin-
dən sonra Azərbaycanın və tədbirdə iş-
tirak edən digər dövlətlərin ABŞ-dakı 
səfirləri çıxış ediblər.

Azərbaycanın ABŞ-dakı səfiri Elin 
Süleymanov çıxışında müasir İpək 
Yolunun canlandırılmasında mühüm 
bağlantı olan Bakı-Tbilisi-Qars dəmir 
yolunun əhəmiyyətindən və onun re-

gional əməkdaşlığın dərinləşməsinə 
töhfələrindən bəhs edib. Diplomat bu 
xüsusda oktyabrın 30-da Bakı-Tbili-
si-Qars dəmir yolunun Bakıda Azər-
baycan və Türkiyə prezidentlərinin, 
Gürcüstan, Qazaxıstan və Özbəkistan 
Baş nazirlərinin, habelə Türkmənista-
nın və Tacikistanın nazirlərinin, digər 
ölkələrin nümayəndələrinin iştirakı 
ilə keçirilən rəsmi açılış mərasiminə 
toxunaraq, bunun tarixi hadisə olduğu-
nu söyləyib. Səfir diqqəti Azərbaycan, 
Gürcüstan və Türkiyə arasında möv-
cud strateji əməkdaşlığa yönəldərək, 
üç ölkənin əvvəlki dövrlərdə enerji 
sahəsində, o cümlədən Bakı-Tbili-
si-Ceyhan neft, Bakı-Tbilisi-Ərzurum 
qaz kəmərləri kimi mühüm əhəmiy-
yətə malik birgə irimiqyaslı layihələri 
həyata keçirdiklərini və hazırda Avro-
panın ən böyük infrastruktur layihələ-
rindən biri olan Cənub Qaz Dəhlizinin 
inşası üzərində işlədiklərini vurğula-
yıb. Azərbaycan Respublikasının Pre-
zidenti İlham Əliyevin rəhbərliyi ilə 
ölkəmizin regional tranzit və logistik 
mərkəzə çevrilməsi sahəsində həyata 
keçirilən ardıcıl və məqsədyönlü si-

yasətindən danışan səfir 1998-ci ilin 
sentyabrında ilk dəfə olaraq müasir 
İpək Yolunun canlandırılmasına həsr 
olunmuş konfransın ümummilli lider 
Heydər Əliyevin təşəbbüsü ilə Bakıda 
keçirildiyini xatırladıb. Bəzi qüvvələ-
rin istər Bakı-Tbilisi-Qars dəmir yolu, 
istərsə də digər irimiqyaslı layihələrin 
gələcəyinə inanmadığını qeyd edən 
diplomat bu layihələrin gerçəkləşmə-
sində əsas amil kimi Azərbaycan rəh-
bərliyinin siyasi iradəsini və strateji 
baxışını diqqətə çatdırıb. Eyni zaman-
da, qardaş Türkiyənin və qonşu Gür-
cüstanın rəhbərliyinin qarşılıqlı dəstəyi 
və strateji yanaşmasının əhəmiyyətini 
vurğulayan səfir son zamanlar həmin 
layihələrə Mərkəzi Asiya ölkələrinin 
maraq göstərdiyini və ona qoşulduqla-
rını qeyd edib.

E.Süleymanov həm Şərq-Qərb, 
həm də Şimal-Cənub nəqliyyat dəh-
lizlərinin mərkəzində yerləşən Azər-
baycanın region ölkələri ilə birlikdə bu 
dəhlizlərin cəlbediciliyinin artırılması 
istiqamətində həyata keçirdiyi əmək-
daşlıqdan, o cümlədən qonşu ölkələr-
lə sərhəd-keçid və gömrük rəsmiləş-

dirilməsinin sürətləndirilməsinə dair 
görülən tədbirlərdən danışıb. E.Sü-
leymanov son dövrlər ölkədə aparılan 
əsaslı islahatlardan danışarkən “ASAN 
xidmət”in təcrübəsinin buna yaxşı nü-
munə olduğunu vurğulayıb. Ölkəmizə 
əlavə xarici turist axınının təmin olun-
ması məqsədilə bu xidmətin fəaliyyəti-
nin genişləndirildiyi və “ASAN viza”-
nın təmin edildiyi bildirilib.

Səfir çıxışında, həmçinin Azərbay-
canda nəqliyyat sektorunda həyata ke-
çirilən mühüm infrastruktur layihələ-
rindən danışıb. O, ölkəmizin regionun 
nəqliyyat-logistika qovşağına çevril-
məsi istiqamətində Bakı Beynəlxalq 
Dəniz Ticarət Limanı və onun ərazisin-
də təsis ediləcək azad ticarət zonasının 
oynayacağı roldan bəhs edib. E.Süley-
manov Azərbaycan hökumətinin müa-
sir İpək Yolunun canlandırılmasına 
fəal dəstək verdiyini diqqətə çatdıra-
raq, bu işdə mövcud infrastruktur la-
yihələri ilə yanaşı, nəqliyyat sahəsinə 
məsul qurumların, o cümlədən “Azər-
baycan Dəmir Yolları”, “Azərbaycan 
Xəzər Dəniz Gəmiçiliyi” və “Silk 
Way” şirkətlərinin mühüm rolunu vur-

ğulayıb. Azərbaycanın hava nəqliyyatı 
sahəsində də regionun lider ölkəsinə 
çevrildiyini deyən diplomat bu baxım-
dan “Azərbaycan Hava Yolları” və 
“Silk Way” aviaşirkətlərinin “Boeing” 
şirkəti ilə əməkdaşlığını xüsusi qeyd 
edib.

Gürcüstan, Türkiyə, Türkmənistan 
və Özbəkistanın ABŞ-dakı diplomatik 
nümayəndəliklərinin rəhbərləri çıxış-
larında regionun nəqliyyat və tranzit 
potensialından tam istifadə olunması 
sahəsində Bakı-Tbilisi-Qars dəmir yo-
lunun əhəmiyyətini vurğulayıb, onun 
qonşu ölkələr, eləcə də regionun digər 
dövlətləri arasında ticarət əlaqələrinin 
inkişaf etdirilməsinə və ticarət yolla-
rının şaxələndirilməsinə töhfə verəcə-
yinə əminliklərini ifadə ediblər. Asiya 
ilə Avropa arasında yük daşımaları 
üçün məsafə, vaxt və xərc baxımından 
daha sərfəli olacaq bu dəmir yolunun 
iqtisadi faydaları ilə yanaşı, regionda 
yaşayan xalqlar arasında əlaqələrin 
daha da dərinləşməsinə xidmət edəcəyi 
qeyd olunub.

Tədbir çərçivəsində, həmçinin 
ABŞ dövlət katibinin köməkçisinin 
ticarət məsələləri üzrə müavini Pitr 
Haas, ABŞ-ın Ticarət Palatasının vit-
se-prezidenti Qari Litman, Ticarət Na-
zirliyinin beynəlxalq ticarət administ-
rasiyasının direktoru Metyü Edvard 
və Xarici Özəl Sərmayə Korporasi-
yasının icraçı direktoru Kenet Angel 
çıxış edərək Bakı-Tbilisi-Qars dəmir 
yolunun açılışı münasibətilə təbriklə-
rini çatdırıb və bunun böyük nailiyyət 
olduğunu vurğulayıblar. Bu layihənin 
region ölkələri arasında əməkdaşlığın 
dərinləşməsinə yardım etməklə yanaşı, 
ABŞ şirkətləri üçün yeni imkanlar aça-
cağına inam ifadə edilib. Bu kontekst- 

də regionda irimiqyaslı infrastruktur 
layihələrinin reallaşması ilə bərabər, 
həmin dəhlizin rəqabətqabiliyyətlili-
yini artırmaq məqsədilə qeyri-fiziki 
infrastrukturun, o cümlədən yükdaşı-
ma tariflərinin cəlbedici olması, sər-
həd-keçid və gömrük sahəsində əmək-
daşlığın vacibliyi bildirilib.

Dünya Bankının, Beynəlxalq Val-
yuta Fondunun, Asiya İnkişaf Bankı-
nın, akademik dairələrin və özəl sektor 
nümayəndələri Bakı-Tbilisi-Qars də-
mir yolunun önəmini vurğulayıb, onun 
əməkdaşlıq üçün yeni imkanlar yarat-
dığını söyləyiblər.

Çıxışlardan sonra aparılan mü-
zakirələr zamanı səfir E.Süleymanov 
yeni İpək Yolunun yalnız Çin ilə Av-
ropa arasında əlaqələndirməyə deyil, 
regionun digər ölkələri arasında da 
əməkdaşlığa xidmət edəcəyini söylə-
yib. Diplomat buna misal olaraq, Azər-
baycandan kənd təsərrüfatı məhsulları-
nın Qazaxıstana və Mərkəzi Asiyanın 
digər ölkələrinə ixracının təşviqi üçün 
Aktauda inşa edilmiş Azərsun Logisti-
ka və İstehsalat Mərkəzi qeyd edilib. 
Eyni zamanda, xarici investisiyaların 
cəlb olunmasından danışılarkən Azər-
baycan da daxil olmaqla region ölkələ-
rinin nüfuzlu beynəlxalq təşkilatlar 
tərəfindən tərtib edilən hesabatlarda 
reytinq sıralamasında xeyli irəliləyərək 
mövqelərini yaxşılaşdırmasının vacib 
məqam olduğu qeyd edilib.

Aparılan ümumi müzakirələrdə 
belə bir ümid ifadə edilib ki, region 
ölkələri arasında uğurlu əməkdaşlıq 
Ermənistan üçün nümunə olmalı və 
rəsmi Yerevanın Azərbaycan torpaqla-
rının işğalına son qoyması və bu əra-
ziləri tərk etməsi, doğma evlərindən 
didərgin düşmüş həmvətənlərimizin öz 
yurd-yuvalarına qayıtması, eləcə də bu 
ölkənin beynəlxalq hüququn prinsip-
lərinə riayət etməsindən sonra Ermə-
nistan da regionda həyata keçirilən bu 
kimi layihələrdən bəhrələnə biləcək.

Yusif Babanlı
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Türkmənistan Respublika-
sının Çay və Dəniz Nəqliyyatı 
Dövlət Xidmətinin Dəniz Üzgü-
çülüyünə nəzarət üzrə Dövlət 
Administrasiyası Azərbaycan 
Respublikası Dövlət Dəniz Ad-
ministrasiyasının təcrübəsindən 
yararlanacaq.

Dövlət Dəniz Administrasiya-
sının mətbuat xidmətindən  bildi-
rilib ki, bu barədə Dövlət Dəniz 
Administrasiyasında Türkmənistan 
Respublikasının Çay və Dəniz Nəq-
liyyatı Dövlət Xidmətinin Dəniz Üz-
güçülüyünə nəzarət üzrə Dövlət Ad-
ministrasiyasının rəisi Bayseyidov 
Seyitqulu ilə görüş zamanı bildirilib.

Dövlət Dəniz Administrasiyası-
nın rəisi Qüdrət Qurbanov bildirib 
ki, əlverişli geostrateji mövqeyə 
malik Azərbaycanın tranzit potensi-
alının inkişaf etdirilməsinə yönələn 
Heydər Əliyev strateji kursu Prezi-
dent İlham Əliyev tərəfindən uğurla 
davam etdirilir.

Tarixi inkişaf yolu keçən dəniz 
nəqliyyati bütün zamanlarda öz əhə-
miyyətliyini saxlayıb deyən Q.Qur-
banov bildirib ki, Azərbaycan 1995-
ci ilin may ayında BMT-nin nüfuzlu 
orqanı olan Beynəlxalq Dəniz Təş-
kilatına tamsəlahiyyətli üzv qəbul 
olunub. Ölkəmiz Beynəlxalq Dəniz 
Təşkilatına üzv olduğu tarixdən eti-
barən dəniz nəqliyyatı sahəsində 20-
dən çox beynəlxalq konvensiya və 
protokola qoşulub.

Dəniz nəqliyyatı sahəsi üzrə 
beynəlxalq konvensiyaların tələblə-
rindən irəli gələn öhdəliklərin icra 
vəziyyətinin qiymətləndirilməsi 
məqsədilə Beynəlxalq Dəniz Təş-
kilatının Audit Ekspert Qrupunun 

2017-ci ilin 28 may - 6 iyun tarixlə-
rində Dövlət Dəniz Administrasi-
yasında keçirdiyi audit yoxlaması 
barədə danışan Qüdrət Qurbanov 
vurğulayıb ki, yoxlamanın nəti-
cələrinə əsasən Respublikamız 172 
dünya dəniz dövləti sırasında ən 
qabaqcıllar olan Avropa dövlətlərini 
geridə qoyaraq, statistika üzrə ön sı-
rada yer tutub.

Qüdrət Qurbanovun sözlərinə 
görə, Audit Ekspert Qrupunun ke-
çirdiyi audit yoxlamasının müsbət 
nəticələri Azərbaycanda dəniz nəq-
liyyatı sahəsində həyata keçirilən 
tədbirlərin, qəbul edilən normativ 
hüquqi aktların, gəmilərin stan-
dartlarına nəzarət və müfəttişlər 
tərəfindən yoxlanılmasının, Dövlət 
Dəniz Administrasiyasının tabeli-
yində olan liman kapitanlarının fəa-
liyyətinin, liman akvatoriyalarında 
və ümumiyyətlə Azərbaycan Res-
publikasının bütün ərazi sularında 
gəmilərin hərəkətinin idarə edil-
məsi sisteminin Beynəlxalq Dəniz 
Təşkilatının bütün tələblərinə uy-
ğun olaraq yüksək səviyyədə təşkil 
olunması barədə fikir yürütməyə 
əsas verir.

Beynəlxalq Dəniz Təşkilatının 
Audit Ekspert Qrupunun gələn il 
Türkmənistanın Çay və Dəniz Nəq-
liyyatı Dövlət Xidmətinin Dəniz 
Üzgüçülüyünə nəzarət üzrə Dövlət 
Administrasiyasında audit yoxlama-
sı keçirəcəyinə toxunan Q.Qurba-
nov qarşılıqlı təcrübə mübadiləsinin 
aparılması məqsədilə Azərbaycan-
da səfərdə olan Türkmənistan nü-
mayəndə heyətinə bu istiqamətdə 
lazımi mütəxəssis köməyi göstərilə-
cəyini bildirib.

Türkmənistan Respublikasının 
Çay və Dəniz Nəqliyyatı Dövlət 

Xidmətinin Dəniz Üzgüçülüyünə 
nəzarət üzrə Dövlət Administrasi-
yasının rəisi Seyitqulu Bayseyidov 
Beynəlxalq Dəniz Təşkilatının Au-
dit Ekspert Qrupunun keçirdiyi audit 
yoxlaması zamanı əldə edilən uğurlu 
nəticələrə görə Azərbaycan Dövlət 
Dəniz Administrasiyasının rəisini 
təbrik edib. Yoxlamanın nəticələri 
Beynəlxalq Dəniz Təşkilatının hesa-
batlarında qeyd olunduğunu deyən 
qonaq bildirib ki, Azərbaycanın bu 
uğuru Beynəlxalq Dəniz Təşkilatı-
na üzv dövlətlərin rəğbətinə səbəb 
olub.

Azərbaycan Dövlət Dəniz Ad-
ministrasiyasının liman akvatoriya-
larında və ümumiyyətlə Azərbaycan 
Respublikasının bütün ərazi suların-
da gəmilərin hərəkətinin idarə edil-
məsi sisteminin təşkili, beynəlxalq 
əlaqələr sahəsində qazandığı uğur-
lar, dəniz nəqliyyatı sahəsi üzrə 
beynəlxalq konvensiyaların tələblə-
rindən irəli gələn öhdəliklərin icra 
vəziyyəti, dəniz nəqliyyatı sahəsin-
də həyata keçirdiyi digər tədbirlərlə 
bağlı mövcud təcrübəsindən yarar-
lanmağa ehtiyac var deyən qonaq 
Türkmənistan və Azərbaycan Döv-
lət Dəniz Administrasiyaları arasın-
da qarşılıqlı təcrübə mübadiləsinin 
əhəmiyyətindən danışıb.

Görüşdə bir sıra maraq doğuran 
məsələlər ətrafında fikir mübadiləsi 
aparılıb.

Daha sonra Türkmənistan nü-
mayəndə heyəti, Xəzəryanı ölkələr-
də ilk dəfə olaraq Azərbaycanda 
yaradılan, ən son naviqasiya və mü-
şahidə avadanlıqları ilə təchiz edilən 
Dövlət Dəniz Administrasiyasının 
Uzaq Məsafədən Tanınma və İzləmə 
Milli Mərkəzi ilə tanış olublar.

türkmənistan azərBaycan Dövlət Dəniz 
aDministrasiyasının təcrüBəsinDən yararlanacaq

Noyabrın 16-17-də 
Azərbaycan Dövlət Dəniz 
Akademiyasında ənənəvi 
“Dil-karyeraya gedən yol” 
IV ümumrespublika ali 
məktəblərarası tələbə müsa-
biqəsi keçirilib. 

Açılış mərasimində 
Azərbaycan Dövlət Dəniz 
Akademiyasının rektoru 
Çingiz Əliyev müasir dövr-
də tələbə gənclərin karyera 
hazırlığında xarici dillərin, 
xüsusilə də ingilis dilinin 
böyük rol oynamasından 
danışaraq, bu müsabiqənin 
əhəmiyyətini vurğulayıb. 
Bildirib ki, özlərini dünyanın hər hansı 
mötəbər ali məktəbinin tələbəsi görmək 
istəyən, gələcək karyerasını qurmaq 
arzusunda olan gənclər xarici dillərin 
öyrənilməsinə diqqəti artırmalıdırlar. 
ADDA  Azərbaycan Respublikası Təh-
sil Nazirliyinin dəstəyilə bu müsabiqəni 
daha geniş miqyasda təşkil edərək, tələ-
bələrə öz bilik və bacarıqlarını nümayiş 

etdirmək imkanı yaradır. Məhz bunun 
nəticəsidir ki, 4 il əvvəl müsabiqənin 
ilk ilində iştirakçı sayı 8 ali məktəbdən 
32 nəfər idisə, indi bu göstərici 2 dəfə 
artaraq 16 ali məktəbdən 77 nəfər təşkil 
edir. Bunlar Azərbaycan Dövlət Dəniz 
Akademiyası ilə yanaşı, Bakı Dövlət 
Universiteti, Azərbaycan Respublika-
sı Prezidenti yanında Dövlət İdarəçilik 

Akademiyası, Azərbaycan Dövlət İq-
tisad Universiteti, Azərbaycan Dövlət 
Neft və Sənaye Universiteti, Azərbay-
can Texniki Universiteti, Milli Aviasi-
ya Akademiyası, Azərbaycan Dövlət 
Pedaqoji Universiteti, Bakı Slavyan 
Universiteti, Azərbaycan Dövlət Aq-
rar Universiteti, Heydər Əliyev adına 
Azərbaycan Ali Hərbi Məktəbi, Bakı 
Mühəndislik Universiteti, Bakı Ali Neft 

Məktəbi, Azərbaycan Fransız Universi-
teti, Azərbaycan Kooperasiya Universi-
teti, Azərbaycan Respublikası Fövqəla-
də Hallar Nazirliyi Akademiyasıdır.

ADDA-nın yaranma tarixini və 
şərəfli inkişaf yolunu əks etdirən vide-
ofilm nümayiş olunduqdan sonra res-
publikamızın müxtəlif ali məktəblərinin 
müəllimlərindən ibarət münsiflər heyəti 

təqdim edilib. Münsif-
lər heyətinə Azərbaycan 
Dillər Universitetinin 
professoru, filologiya 
elmləri doktoru Nigar 
Vəliyeva rəhbərlik edib. 

Daha sonra 2016-cı 
ildə keçirilmiş müsabiqə-
nin qalibi, Azərbaycan 
Respublikası Prezidenti 
yanında  Dövlət İdarəçi-
lik Akademiyasının tələ-
bəsi Məmmədağa Baydə-
mirov builki iştirakçılara 
öz ürək sözlərini çatdırıb. 

Dəniz Akademiya-
sının Elmi işlər və bey-

nəlxalq əlaqələr üzrə prorektoru Vüqar 
Sadıqov müsabiqənin şərtlərini elan 
edərək, iştirakçılara uğurlar arzulayıb. 
Qeyd edib ki, hər iştirakçıya seçdiyi 
mövzunu 3-4 dəqiqə ərzində audio-vi-
zual materialların köməyi ilə təqdim et-
mək şansı verilir. 

Tələbələr xarici dildə çıxış etməklə 
bir daha karyeraya gedən yolda dil ami-

linin önəmli bir vasitə olduğunu göstə-
riblər. 

2 gün davam edən müsabiqənin qa-
libinə 1-ci dərəcəli diplom və noutbuk, 
II yerin sahibinə  2-ci dərəcəli diplom 
və planşet, III yer tutan tələbəyə 3-cü 
dərəcəli diplom və mobil telefon, bü-
tün iştirakçılara isə müvafiq sertifikatlar 
təqdim olunub. 

karyeraya geDən yolDa Dil önəmli vasitəDir

vaşinqtonDa keçirilən təDBirDə Bakı-tBilisi-qars 
Dəmir yolUnUn strateji əhəmiyyəti vUrğUlanıB
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“zığ” gəmi təmiri və 
tikintisi zavoDU təkmilləşir

Dövlət Dəniz Administrasiya-
sında “Azərbaycan ədəbi dilinin 
qorunması və düzgün tətbiqi” 
mövzusunda maarifləndirici tədbir 
baş tutub. Tədbirdə rəhbərlik və 
Mərkəzi Aparatda çalışan əməkdaş-
lar, həmçinin Administrasiyanın 
tabeliyindəki qurumların işçiləri 
iştirak ediblər. 

Bildirilib ki, ölkəmizdə dil siyasə-
tinin  formalaşdırılması, Azərbaycan 
dilinin dövlət dili kimi tətbiqi və ana 
dili olaraq dünya azərbaycanlılarının 
ünsiyyət vasitəsinə çevrilməsi, ha-
belə beynəlxalq aləmdə nüfuzunun 
yüksəlməsi Ümummilli lideri Heydər 
Əliyevin adı ilə bağlıdır. Onun fəaliy-
yəti dövründə dilimizin qorunması, in-
kişafı və düzgün tətbiqi istiqamətində 
qəbul edilmiş “Azərbaycan Respubli-
kasında dövlət dili haqqında” Qanun, 
habelə “Dövlət dilinin tətbiqi işinin 
təkmilləşdirilməsi haqqında” 18 iyun 
2001-ci il tarixli və “Azərbaycan əlif-
bası və Azərbaycan dili gününün təsis 
edilməsi haqqında” 9 avqust 2001-ci il 
tarixli fərmanlar  mühüm tarixi sənəd-
lərdir.

1300 illik inkişaf yolu keçən Azər-
baycan dilinin qədim tarixə malik zən-
gin dil kimi formalaşdığı, dünya dilləri 
arasında axıcılığı və söz ehtiyatı baxı-
mından özünəməxsus yer tutduğu, eyni 
zamanda dövrün artan tələbləri nəzərə 
alınmaqla Azərbaycan dilinin inki-
şafının təmini və tətbiqinə xüsusi yer 
ayrılmasının dövlətimizin daim diqqət 
mərkəzində olduğu vurğulanıb. Bu is-
tiqamətdə atılan ən önəmli addımlar-
dan biri kimi  Prezident cənab İlham 

Əliyevin “Azərbaycan dilinin qlobal-
laşma şəraitində zamanın tələblərinə 
uyğun istifadəsinə və ölkədə dilçili-
yin inkişafına dair Dövlət Proqramı”-
nın təsdiqi haqqında 9 aprel 2013-cü 
il tarixli Sərəncamı barədə məlumat 
verilib. Qeyd olunub ki, həmin sərən-
camla dil və nitq mədəniyyətinin yük-
səldilməsi, Azərbaycan dilinin lüğət 
tərkibinin və qrammatik normalarının 
sistemləşdirilməsi, dövlət orqanların-
da Azərbaycan ədəbi dilinin düzgün 
tətbiqi məqsədilə mütəmadi maariflən-
dirmə tədbirlərinin keçirilməsi vəzifə 
kimi qarşıya qoyulub.

Tədbirdə hüquqi aktların “Nor-
mativ hüquqi aktlar haqqında” Kons-
titusiya Qanununun tələblərinə uyğun 
hazırlanması və sənədləşmə işinin 
Azərbaycan Respublikası Preziden-
ti tərəfindən təsdiq edilmiş “Dövlət 

orqanlarında, dövlət mülkiyyətində 
olan və paylarının (səhmlərinin) nə-
zarət zərfi dövlətə məxsus olan hüquqi 
şəxslərdə və büdcə təşkilatlarında 
kargüzarlığın aparılmasına dair Təli-
mat”ın tələblərinə uyğun aparılması, 
habelə rəsmi yazışmalar zamanı Azər-
baycan Respublikası Nazirlər Kabineti 
tərəfindən təsdiq edilmiş “Azərbay-
can dilinin orfoqrafiya Qaydaları”nın 
tələblərinə əməl edilməsi barədə Ad-
ministrasiyanın əməkdaşlarına müva-
fiq təlimatlar verilib. Azərbaycan ədə-
bi dilinin norma və üslubları, düzgün 
cümlə quruluşu, xüsusilə rəsmi yazış-
malarda istifadə olunan rəsmi-işgüzar 
üslub, köməkçi nitq hissələri və durğu 
işarələrinin cümlədə düzgün istifadə 
qaydaları barədə çıxışlar dinlənilib.

Sonda tədbir iştirakçılarını maraq-
landıran suallar cavablandırılıb.

“Zığ” Gəmi Təmiri və Tikintisi 
Zavodu təkmilləşir.

Sənaye müəssisələrinin paytaxtın 
mərkəzindən köçürülməsi ilə bağlı 
Dövlət Proqramına uyğun olaraq Bul-
var ərazisində yerləşən “Paris Kom-
munası” və “Zaqfederasiya” kimi ta-
nınan gəmi təmiri zavodları sökülüb, 
Zığ şosesi yaxınlığında “Azərbaycan 
Xəzər Dəniz Gəmiçiliyi” QSC-nin 
strukturu olan “Zığ” Gəmi Təmiri və 
Tikintisi Zavodu inşa edilib. Zavodun 
təkmilləşdirilməsi işi bu gün də sürətlə 
davam edir. Belə ki, burada yeni sahə 
və sexlər tikilib. Zavodda beynəlxalq 
standartlara cavab verən müasir ava-
danlıqlar quraşdırılıb, eyni zamanda 
müəssisədə çalışanların iş şəraiti yax-
şılaşdırılıb.

Zavod ərazisində sahəsi 3978 
kvadratmetr olan yeni gövdə-qaynaq 
və mexaniki sexlər tikilib. Burada yeni 
2 ədəd 10 tonluq, 2 ədəd 20 tonluq 
körpülü kranlar, 2 ədəd elektrik mü-
hərrikli araba, torna karusel, mərkəzi 
emal və isgənə dəzgahları quraşdırılıb. 
Eyni zamanda, həmin sexdə ikimərtə-
bəli inzibati məişət bloku yaradılıb.

Zavoddakı yeniliklərin siyahısı 
bununla bitmir. Müəssisənin əvvəl-
lər tullantıların toplandığı ərazisində 
uzunluqları müvafiq olaraq 400, 120, 
130, 63 metr olan 1, 2, 3 və 4 saylı də-
nizkənarı yanalma körpüləri, üzərində 
kranaltı yollar tikilib. Portal və stasio-
nar kranlar və 2 ədəd şpil quraşdırılıb. 
Yeni tikilən obyektlərin ətrafı abadlaş-
dırılıb.

Sahəsi 1971 kvadratmetr olan tə-
mir sexi və kompressor binası da təzə 
inşa olunub. 1 ədəd 10 tonluq kör-
pülü kran, 3 ədəd hava kompressoru 
yeni alınaraq quraşdırılıb. Qeyd edək 
ki, kompressorlar yeni inşa olunmuş 
sahələri, yanalma körpülərini və “Nep-
tun” üzən tərsanəni sıxılmış hava ilə 
təmin edəcək gücə malikdir. Həmçi-
nin yeni qazanxana binası müəssisənin 
istilik təchizatını və isti su tələbatını 
ödəyə bilən 2 ədəd istilik qazanı ilə tə-
min edilib.

Zavodun ərazisindəki yarımstan-
siya binası da yeni tikililərdəndir. Bu-
rada təzə 2 ədəd 1000 kilovolt-amper 
gücünə malik transformator, yüksək 
və aşağı gərginlikli açarlar və 1000 

kilovolt-amper dizel generator quraş-
dırılıb.

Yeni tikilən obyektlərin hamısı 
beynəlxalq ekologiya tələblərinə və 
təhlükəsizlik normalarına cavab verir. 
Burada personalın təhlükəsiz işi üçün 
lazımi şərait yaradılıb. Ərazidə sa-
hil işıqlandırma, yanğından mühafizə 
sistemləri, təhlükəsizlik kameraları 
quraşdırılıb. Zavodda işçilərin sağlam-
lığını təmin etmək üçün əməyin müha-
fizəsi qaydalarını əks etdirən lövhələr 
yerləşdirilib.

Qeyd edək ki, bölmə və sahələrdə 
quraşdırılan yeni avadanlıqlar Tür-
kiyə, Rusiya, Belarus və İsveçin tanın-
mış brendlərinə məxsusdur.

Zavod ərazisində, həmçinin müa-
sir standartlara cavab verən yeni 
yeməkxana, məişət binaları, işçilərin 
asudə vaxtlarının səmərəli təşkili üçün 
idman meydançası da tikilib.

Bütün bu yeniliklər isə zavodun 
ümumi fəaliyyətini daha effektiv et-
məyə, gəmilərin təmir prosesini sürət-
ləndirməyə və keyfiyyətin artırılması-
na xidmət göstərir.

arDDa-Da “əDəBi Dilin qorUnması və Düzgün 
tətBiqi” mövzUsUnDa təDBir keçiriliB

Gəmilərin, onların avadanlığı-
nın və idarə olunmasının beynəlxalq 
müqavilələrin tələblərinə uyğunlu-
ğunun yoxlanılmasını həyata ke-
çirən liman nəzarəti üzrə ixtisaslaş-
mış qurumların nümayəndələrinin 
və üzv dövlətlərin iştirakı ilə London 
şəhərində dövlət liman nəzarəti 
üzrə seminar keçirilib. Seminar 
iştirakçıları dövlət liman nəzarəti 
üzrə əməkdaşlığın və informasiya 
mübadiləsinin inkişaf etdirilməsi, 
həmçinin vahid sistemin yaradılması 
sahəsində təcrübələrini bölüşərək 
yeni layihə və təlimatları müzakirə 
ediblər. Tövsiyələr Beynəlxalq Dəniz 
Təşkilatına və liman nəzarəti üzrə 
ixtisaslaşmış beynəlxalq qurumla-
rın regional idarəetmə orqanlarına 
baxılması üçün təqdim edilmişdir.

Liman nəzarəti üzrə ixtisaslaşmış 
beynəlxalq qurumlar tərəfindən tətbiq 
edilən yoxlama planı və həvəsləndir-
mə tədbirlərinin əsas məqsədi bey-
nəlxalq qaydalara uyğunluğu təsdiq 
edilən gəmilərdə liman nəzarət yox-
lamalarının sayının azaldılması, bey-
nəlxalq konvensiyaların tələblərinə 
uyğun olmadığı müəyyən edilən gə-
milərdə isə bu nəzarətin daha güclən-
dirilməsidir. Liman nəzarəti üzrə ixti-
saslaşmış beynəlxalq qurumlar həyata 
keçirilən yoxlamalar haqqında illik 
hesabatları “Beynəlxalq Dəniz Təşki-
latının Konvensiyalarının Tətbiq edil-
məsi üzrə Alt komitə”yə təqdim edir 
və informasiya mübadiləsinə dair ra-
zılaşmalara əsasən həmin məlumatlar 
Beynəlxalq Dəniz Təşkilatının Dəniz 
Nəqliyyatı üzrə Qlobal Məlumat Sis-
temi Məcmusuna (GISIS) daxil edilir.

Görüş iştirakçıları “qara, boz, ağ 
siyahılar” təsnifatının gəmilərin indi-
vidual risk profili ilə əvəz edilməsini 
məqsədəmüvafiq hesab etdiklərini 
vurğulayıblar.

Seminarda beynəlxalq konven-

siyaların tələblərinə uyğun olmadığı 
müəyyən edilən gəmilərin siyahıları-
nın hazırlanması məqsədilə məlumat 
mübadiləsini asanlaşdıran regionla-
rarası ümumi məlumat platformasını 
yaratmaq və vahid yanaşmanın təşviq 
etmək tövsiyə edilib.

Beynəlxalq Dəniz Təşkilatının 
“Liman nəzarəti üzrə prosedurlar” 
haqqında A.1052(27) nömrəli qət-
naməsinə “Liman nəzarəti müfətti-
şinin etik davranış Qaydaları” üzrə 1 
nömrəli əlavənin tətbiqinin asanlaşdı-
rılması məqsədilə Beynəlxalq Dəniz 
Təşkilatının Konvensiyalarının Tətbiq 
edilməsi üzrə Alt komitə tərəfindən 
“Dövlət liman nəzarətinə dair gəmi 
kaptitanına məktub”un formasının ha-
zırlanmasının təklif ediləcəyi vurğula-
nıb. Adıçəkilən sənədin hazırlanması, 
yoxlamanın həyata keçirilməsini və 
sənədin liman nəzarət müfəttişi ilə 
yanaşı, gəmi kapitanı tərəfindən imza-
laması qaydalarını müəyyən edəcək. 
Seminar zamanı liman nəzarət yox-
lamalarının nəticələrindən şikayətin 
verilməsi prosedurlarını asanlaşdır-
maq məqsədilə GISIS portalının in-
kişaf etdirilməsi müzakirə edilib. Li-
man dövlətləri tərəfindən Beynəlxalq 
Dəniz Təşkilatı və Beynəlxalq Əmək 
Təşkilatına məlumatların təqdim edil-

mə prosedurlarının asanlaşdırılması 
məqsədilə GISIS portalında “bir pən-
cərə” sisteminin yaradılması məqsə-
dilə BDT-nin katibliyinə BƏT katib-
liyi ilə müzakirələr aparması tövsiyə 
edilib.

Seminarın hər iki ildən bir keçi-
rilməsi və növbəti seminarlarda di-
gər məsələlərlə yanaşı, liman nəzarət 
müfəttişlərinin nəzarət yoxlaması 
zamanı kameralardan istifadə etməsi 
məsələsinin müzakirə edilməsi təklif 
edilib.

Xatırladaq ki, dövlət liman nə-
zarəti üzrə ilk anlaşma memorandu-
mu (Dövlət liman nəzarəti üzrə Paris 
Anlaşma memorandumu) 1982-ci ildə 
imzalanıb, daha sonra Beynəlxalq 
Dəniz təşkilatı tərəfindən fəaliyyəti 
dəstəklənən, həmçinin Avropanın və 
Şimali Atlantikanın ərazilərini əhatə 
edən  digər regional liman nəzarəti 
üzrə ixtisaslaşmış beynəlxalq qurum-
lar yaradılıb. Bunlara Tokyo, Latın 
Amerika, Karib hövzəsi, Qərbi və 
Mərkəzi Afrika, Qara dəniz, Aralıq 
Dənizi, Hindistan okeanı, Fars körfəzi 
və Amerika Birləşmiş Ştatları aiddir. 
Azərbaycan Respublikası dövlət li-
man nəzarəti üzrə Qara dəniz Anlaş-
ma Memorandumunda müşahidəçi 
qismində çıxış edir.

Dövlət liman nəzarəti üzrə ixtisaslaşmış Beynəlxalq 
qUrUmlar əməkDaşlığın, vahiD sistemin yaraDılmasının 
və məlUmat müBaDiləsinin inkişafını sürətlənDirəcək

Bakı Limanı Azərbaycan 
hökumətinin siyasətində ölkənin 
nəqliyyat qovşağına çevrilməsi 
üçün mühüm yer tutur.

Nəqliyyat, Rabitə və Yüksək 
Texnologiyalar Nazirliyinin mətbuat 
xidmətindən  bildirilib ki, bu sözləri 
Fransanın Azərbaycandakı fövqəladə 
və səlahiyyətli səfiri xanım Orelia Bu-
şez nəqliyyat, rabitə və yüksək texno-
logiyalar naziri Ramin Quluzadə ilə 
Ələtdə tikilməkdə olan yeni Bakı Li-
manına səfəri zamanı deyib.

Nazir Ramin Quluzadə bildirib 
ki, Ələt qəsəbəsində tikilməkdə olan 
yeni Bakı Limanı Xəzər dənizi regi-

onunun ən böyük limanıdır. Ərazidə 
tikintinin birinci fazası bitdikdən son-
ra limanın yük qəbuletmə qabiliyyəti 
ildə 15 milyon ton, sonuncu 3-cü fa-
zanın inşası ilə isə 25 milyon ton və 1 
milyon TEU konteyner olacaq.

Nazir, həmçinin qeyd edib ki, 
Bakı-Tbilisi-Qars dəmiryolu xətti 
və Ələt qəsəbəsində tikilməkdə olan 
yeni Bakı Limanı ölkənin ən böyük 
nəqliyyat layihələri olaraq, bərpa 
olunmaqda olan qədim İpək Yolunun 
ayrılmaz hissəsidir. Eyni zamanda 
nazir cari ilin yay aylarında Fransa-
ya səfəri zamanı fransalı həmkarı ilə 
görüşdüyünü və telekommunikasiya, 
nəqliyyat sahəsində Azərbaycanın 

əməkdaşlığa hər zaman hazır oldu-
ğunu bildirib, Fransa şirkətlərini 5-8 
dekabr tarixlərində baş tutacaq XXIII 
“Bakutel” sərgisinə dəvət edib.

“Bakı Beynəlxalq Dəniz Ticarət 
Limanı” QSC-nin baş direktoru Ta-
leh Ziyadov Azərbaycanın tarixi İpək 
Yolunda oynadığı rolu, yeni limanın 
Ələtdə inşa olunmasının zərurəti, o 
cümlədən ölkə və regionun iqtisadiy-
yatına verəcəyi töhfələr barədə qo-
naqları məlumatlandırıb.

T.Ziyadov Fransa şirkətlərini yeni 
limanda birgə fəaliyyətə dəvət edib. 
Eyni zamanda baş direktor 2018-ci il 
mayın 8-11-də keçiriləcək və Bakı Li-
manının ev sahibliyi edəcəyi Dünya 
Limanları Assosiasiyasının (IAPH) 
illik toplantısı barədə səfirə məlumat 
verib.

Səfir Orelia Buşez öz növbəsində 
bildirib ki, Ələt qəsəbəsində tikilmək-
də olan yeni Bakı Limanı layihəsi-
nin inşasını yaxından izləyir. Onun 
sözlərinə görə, qeyd olunan liman 
Azərbaycan hökumətinin siyasətində 
ölkənin nəqliyyat qovşağına çevril-
məsi üçün mühüm yer tutur və Fransa 
həm iqtisadi, həm də siyasi cəhət-
dən qeyd olunan layihəni dəstəklə-
yir. Səfir ölkəsinin böyük limanları 
olan “Marsel”, “Port of Le Havre” və 
“Dyunkerk” limanları ilə Bakı Lima-
nının əməkdaşlıq etməsində maraqlı 
olduqlarını vurğulayıb.

səfir: "Bakı limanı azərBaycan hökUmətinin siyasətinDə ölkənin 
nəqliyyat qovşağına çevrilməsi üçün mühüm yer tUtUr"

Azərbaycanda səfərdə 
olan Əfqanıstan İslam 
Respublikasının maliy-
yə naziri Əklil Əhməd 
Hakiminin rəhbərlik etdiyi 
nümayəndə heyəti “Bakı 
Beynəlxalq Dəniz Ticarət 
Limanı” QSC-də olub.

Tanışlıq zamanı qo-
naqlara Ələt qəsəbəsində 
tikilməkdə olan yeni Bakı 
Limanının inkişaf konsepsi-
yasının ölkəmizin qeyri-neft 
sektorunun inkişafına, ti-
carət dövriyyəsinin artma-
sına ciddi töhfə verəcəyi 
bildirilib.

Bakı Limanının baş direktoru Ta-
leh Ziyadov 2011-ci ildə start götürən 
yeni Bakı Limanının (Ələt qəsəbəsi) 
tikintisinin üç fazadan ibarət olacağı 

barədə məlumat verərək bildirib ki, 
bütün fazalar bitdikdən sonra lima-
nın ümumi yükaşırma həcminin 25 
milyon ton ümumi yük və 1 000 000 
TEU-ya qədər genişləndiriləcəyi göz-
lənilir.

Eyni zamanda qonaq-
ların diqqətinə çatdırılıb 
ki, son illər ərzində Bakı 
Limanı tərəfindən liman 
əməliyyatlarının aparıl-
masında şəffaflığın təmin 
edilməsi, yeni innovativ 
texnologiyanın tətbiqi və 
prosedurların beynəlxalq 
standartlara uyğun aparıl-
ması istiqamətində mü-
hüm işlər görülüb və bu 
işlər davam etməkdədir.

Əfqanıstanın maliyyə 
naziri Əklil Əhməd Haki-
mi öz növbəsində vurğu-

layıb ki, ölkəsinin ticarət dövriyyə-
sində Bakı Limanı mühüm yer tutur, 
Əfqanıstana gələn yüklərin bir qismi 
yeni Bakı Limanından keçərək ölkəyə 
daxil olur.

əfqanıstana gələn yüklərin Bir qismi yeni 
Bakı limanınDan keçərək BU ölkəyə Daxil olUr
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Müsahibimiz “Azərbaycan 
Xəzər Dəniz Gəmiçiliyi” QSC-
nin  istedadlı və perspektivli 
gənclərin xarici ölkələrin apa-
rıcı dənizçilik universitetlərində 
təhsil alması məqsədi ilə təsis 
etdiyi Təqaüd Proqramının 
qalibi, hazırda proqram üzrə 
Dünya Dənizçilik Universitetin-
də (World Maritime University)  
təhsil alan Nərminə Cabbaro-
vadır. 

- nərminə xanım, artıq 
yarım ildir ki, isveçdəsiniz.  
təhsil aldığınız universitet və 
ixtisas barədə  təəssüratlarınızı 
eşitmək maraqlıdır.

- Öncə bizə bu imkanı ya-
ratdığına və dəstək olduğuna 
görə başda “AXDG” QSC-nin 
sədri Rauf müəllim olmaqla, 
əməyi keçən hər kəsə təşəkkü-
rümü bildirirəm. Qeyd edim ki, 
oxuduğum Dünya Dənizçilik 
Universiteti Birləşmiş Millətlər 
Təşkilatının (BMT) ixtisaslaş-
mış orqanı Beynəlxalq Dəniz 
Təşkilatı tərəfindən təsis edilib. 
Dünyada dənizçilik sahəsində 
yüksək və keyfiyyətli təhsilə ma-
lik mütəxəssislərin sayının artırılması uni-
versitetin qarşıya qoyduğu əsas məqsəddir. 
Mən bu universitetdə “Dəniz daşımalarının 
idarə olunması və loğistika” ixtisası üzrə 
təhsil alıram. Bu ixtisas daşımaların müasir 
tələblərə cavab verərək effektiv idarəedilmə-
si ilə bağlı bir çox məsələni özündə əks etdi-
rir. Bura limanların idarəedilməsi və daşıma-
lardakı rolu, strateji inkişafa maneə törədən 
problemlərin analiz yolu ilə həlli, istismar və 
kommersiya məsələləri, maliyyə risklərinin 
idarə edilməsi, marketinqin daşımalara tət-
biqi, daşınma müqavilələri və s. aiddir. Bir 
sözlə, çox əhatəli ixtisasdır. Digər tərəfdən,  
“Dəniz daşımalarının idarə olunması və 
loğistika” Dünya Dənizçilik Universitetinin  
ən çətin ixtisası hesab olunur. Amma mən 
etimadı doğrultmaq və ölkəmizin adını uca 
tutmaq üçün əlimdən gələni edirəm.

- ümumiyyətlə, oxuduğunuz universi-
tetdə sizi daha çox nələr qane edir? 

- Dünya Dənizçilik Universitetinin qa-
needici tərəfləri çoxdur. Bir neçəsini vurğu-
laya bilərəm. Burda dərslər dənizçilik səna-
yesinin son illərdəki dəyişikliklərinə uyğun 
keçirilir. Bu da tələbələri lazım olan bilik və 
bacarıqlarla təmin edir. Təhsil yalnız profes-
sorların verdiyi ümumi biliklərə əsaslanmır. 
Əldə olunan biliklərin tətbiqinə geniş imkan-
lar yaradılır. Bundan başqa, tələbənin anali-
tik düşüncə qabiliyyətinin inkişafı da vacib 
sayılır. Müxtəlif ölkələrin təcrübəsini öyrən-
mək imkanımız var. Məsələn, bizim ixtisasın 
tələbələri Birləşmiş Krallıqda (London), Al-
maniyada (Hamburq) və Yunanıstanda təc-
rübə keçəcəklər.  Universitetə tez-tez digər 

təşkilatlardan, assosiasiyalardan, şirkətlər-
dən beynəlxalq səviyyədə tanınmış ekpertlər 
dəvət olunur. Onlar mühazirələri ilə dərs-
lərimizdə iştirak edirlər. Ən son Amerika 
Gəmiçilik Bürosunun prezidenti cənab Kris 
Shernicki “Texnologiyanın inkişafı gəmiçi-
liyin gələcəyini necə formalaşdırır” mövzu-
sunda təqdimatla çıxış edib. Universitetin 
həm müəllim heyəti, həm də tələbələr dün-
yanın müxtəlif ölkələrindən formalaşıb. Bu 
da dostluq əlaqələrimizin genişlənməsinə və 
gələcəkdə həmin ölkələrin nümayəndələri 
ilə əməkdaşlığa imkanlar yaradacaq.  Dünya 
Dənizçilik Universiteti böyük kitabxana re-
surslarına malikdir. Bundan başqa, 100000-
dən çox elektron kitab, İMO sənədləri, Hei-
nOnline və s. resurlarından istifadə üçün hər 
birimizin giriş icazəmiz var.

- isveçdə dərsdənkənar vaxtlarınızı 
necə keçirirsiniz? ümumiyyətlə, buna im-

kan olurmu? 
- Düzü, dərslərimizin çətinliyinə görə 

asudə vaxtımız çox olmur.  Hər iki həftədən 
bir imtahan veririk. Bəzən imtahanlarara-
sı əlavə təqdimatlara  və digər tapşırıqlara 
da hazırlaşırıq. Amma imkan tapan kimi, 
İsveçin başqa şəhərlərinə və digər Avropa 
ölkələrinə səyahət edirəm. Həftəsonları dost-
larımızla milli yeməklərimizi bir-birimizə 
təqdim edir və əylənirik. Bundan başqa, uni-
versitetdə müxtəlif idman növləri ilə məşğul 
olmaq üçün gözəl şərait var. Ümumiyyətlə, 
əminəm ki, burada təhsil aldığım müddət 
yaddaşımda həyatımın ən unudulmaz günlə-
ri kimi qalacaq.

- Bəs, sosial layihələrdə iştirak edirsi-
nizmi?

- Bəli, sosial layihələrdə iştirak edirəm 
və bu, çox vacibdir. Çünki, insan bu la-
yihələrə qatılmaqla həm başqalarına kiçik 
də olsa töhfə verir, həm də özünü inkişaf 
etdirir. Hazırda təhsil aldığım universitet-
də Tələbə Şurasının Məzun və Beynəlxalq 
gün üzrə sədriyəm. Bundan əlavə, Qadın 
Assosiasiyasında layihə kordinatoru üzrə 
çalışıram. Assosiasiyanın əsas məqsədlə-
rindən biri dənizçilik sahəsində qadınların 
təhsil almasına və bu sahədə daha çox uğur 

qazanmalarına dəstək olmaqdır.  Ölkəmizə 
qayıtdıqdan sonra da bu layihələrdə, regi-
onal digər assosiasiya və ya təşkilatlarda 
iştirakımı davam etdirmək istəyirəm.

- son olaraq təhsilini xaricdə davam 
etdirmək istəyən dənizçilərə  sözünüz?

- Öncə onu deyim ki, yaşlarından asılı 
olmayaraq xaricdə təhsil almaq arzuları var-
sa, bunun arxasınca getsinlər. Yaş məsələsi-
ni niyə xüsusi vurğulayıram? Çünki oxumaq 
heç zaman gec deyil. Burada təhsil alanların 
orta yaşına nəzər salsaq 30-dan çox olduğu-
nu görərik. Xüsusilə, gənc dənizçilərimizə 
(hazırda Akademiyada təhsil alan və məzun 
olan) demək istərdim ki, vaxtınızdan düz-
gün istifadə edin. Vaxt elə bir şeydir ki, göz 
qırpımında gedir və geriyə dönüb baxdığı-
mızda boşluq görməmək üçün çox çalışma-
lıyıq. Təbii ki, qarşımıza maneələr çıxacaq, 
amma nəyisə etmək istəyiniz bu maneələr-
dən üstün olmalıdır. Ən əsas problem maddi 
məsələdə yaranır, bunun üçün də müxtəlif 
təqaüd proqramlarına müraciət etmək olar.

Təbii ki, xaricdə təhsil almaq beynəlxalq 
əmək bazarına qapı açacaq. Amma, fikrim-
cə,  qazandığımız biliklərlə öncə ölkəmizə 
töhfə verməyə çalışmalıyıq.  Bu, çox vacib 
məsələdir. 

“Dünya Dənizçilik UniversitetinDə oxUmaq asan olmasa Da... "

İlin əvvəlindən Azər-
baycan əhalisinin sayı 
65292 nəfər və ya 0,7 
faiz artaraq oktyabrın 
1-i vəziyyətinə 9875273 
nəfərə çatıb.

Dövlət Statistika Ko-
mitəsindən  bildiriblər 
ki, bir kvadratkilometrə 
düşən əhalinin sıxlığı 114 
nəfər olub, əhalinin ümu-
mi sayının 53,0 faizini 
şəhər, 47,0 faizini kənd 
sakinləri, 49,9 faizini ki-
şilər, 50,1 faizini isə qa-
dınlar təşkil edir. Hazırda 
hər 1000 kişiyə 1006 qa-
dın düşür.

Ədliyyə Nazirliyinin 
rayon (şəhər) qeydiyyat 
şöbələri tərəfindən cari ilin 
yanvar-sentyabr aylarında 
ölkə üzrə 107459 doğulan 
körpə qeydə alınıb və əha-
linin hər 1000 nəfərinə bu 
göstərici 14,7 təşkil edib. 
Doğulan körpələrin 53,1 
faizi oğlan, 46,9 faizi isə 

qız uşaqlarından ibarət 
olub. Körpələrdən 1918-i 
əkiz, 33-ü üçəm doğulan-
lardır.

Doqquz ay ərzində 
ölkədə 43089 ölüm halı 
qeydə alınıb və əhalinin 
hər 1000 nəfərinə ölüm 
səviyyəsi 5,9 təşkil edib. 
Qeydiyyat şöbələri tərə-
findən 2017-ci ilin yan-
var-sentyabr aylarında 
47388 nikah və 10977 bo-
şanma halları qeydə alınıb 
və əhalinin hər 1000 nəfə-
rinə nikahların sayı 6,5, 
boşanmaların sayı isə 1,5 
olub. Bu ilin 9 ayı ərzində 
Daxili İşlər Nazirliyi və 
Dövlət Miqrasiya Xidmə-
tinin müvafiq qurumları 
tərəfindən daimi yaşamaq 
üçün 2299 nəfər Azərbay-
cana gələn, 1377 nəfər 
isə Azərbaycandan gedən 
qeydə alınaraq, miqrasiya 
saldosu müsbət 922 nəfər 
təşkil edib.

Bakı-Tbilisi-Qars 
(BTQ) dəmir yolunun 
istifadəyə verilməsi 
Ermənistandakı bir 
sıra infrastruktur 
layihələrinin reallaş-
dırılmasına imkan 
verməyəcək. Artıq 
bir neçə layihə iflasa 
uğrayıb.

BTQ-nin açılışından 
sonra Ermənistanda həya-
ta keçirilən və ya reallaş-
dırılması nəzərdə tutulan 
layihələrin bir neçəsi ak-
tuallığını itirib.

Ermənistan mətbua-
tı yazır ki, bu ölkə üçün 
mühüm əhəmiyyət kəsb 
edən “Şimal-Cənub” av-
tomagistralı layihəsinin 
reallaşması artıq şübhə 
doğurur. Bildirilir ki, 
2009-cu ilin sentyabrında 
Ermənistan Asiya İnkişaf 
Bankı ilə bu yolun tikinti-
si üçün kredit müqaviləsi 
imzalayıb. Müqaviləyə 
əsasən, magistral yolun 
tikintisi 2016-cı ildə başa 
çatdırılmalı idi. Amma 
tikinti işlərinə müqavilə 
imzalandıqdan üç il son-
ra başlanılıb. 2012-ci ildə 
yolun az bir hissəsi tikilib, 
layihənin qiyməti isə ar-
tıb. 2012-ci ilin sentyab-
rında layihənin qiyməti 1 
milyard ABŞ dolları olsa 
da, indi onun qiyməti 2 
milyard dollardır. Hazırda 
hökumət yolun tikintisi 
üçün əlavə vəsait axtarır. 
Ermənistanın nəqliyyat 

naziri Vaan Martirosyan 
deyib ki, avtomagistralın 
Artaşat-Meğri (350 kilo-
metr) hissəsinin tikintisi 
üçün 1,5 milyard dollar 
tələb olunur. Yolun tam 
istifadəsi üçün daha çox 
vəsait lazımdır.

Ermənistan hökuməti 
hesab edir ki, beynəlxalq 
maliyyə təşkilatları artıq 
bu layihəyə investisiya 
yatırmaq istəmirlər.

Ekspertlərin fikrincə, 
“Şimal-Cənub” avtoma-
gistralının tikintisi artıq 
sual altındadır. Bir neçə il-
dən sonra isə bu yol, ümu-
miyyətlə, mahiyyətini 
itirəcək. Ona görə ki, bu 
yol Azərbaycanın nəqliy-
yat şəbəkəsi ilə rəqabətə 
davam gətirə bilməyə-
cək və rentabelli olma-
yacaq. Bakı-Tbilisi-Qars 
dəmir yolunun açılışı və 
ilk konteyner qatarının 
mənzil başına vaxtında 
çatması Ermənistanı şoka 
salıb. Əvvəllər BTQ-nin 
tikilməyəcəyi, beynəlxalq 
maliyyə qurumlarının 
bu layihəyə investisiya 
ayırmayacaqları barədə 
fikirlər səslənirdi. Amma 
Azərbaycan hökuməti-
nin qətiyyəti və səyi nə-
ticəsində yolun tikintisi 
başa çatdırıldı. Bu isə öz 
növbəsində Ermənistanın 
nəzərdə tutduğu layihələ-
rin iflası deməkdir.

Xətayi Əzizov

azərBaycan əhalisinin 
sayı 9875273 nəfərə çatıB

Bakı-tBilisi-qars Dəmir yolU 
ermənistanın infrastrUktUr 
layihələrini iflasa UğraDıB

“Azərbaycan Xəzər Dəniz Gəmiçili-
yi” QSC-nin ötən il elan etdiyi “Təqaüd 
Proqramı”nın qaliblərindən biri, hazır-
da proqram üzrə İsveçin Malmö şəhə-
rində yerləşən Dünya Dənizçilik Uni-
versitetində magistr  təhsilı alan Aqşin 
Muxtarov “Seanews.az”-ın suallarını 
cavablandırıb. 

-  aqşin, oxuduğun universitet və ix-
tisas barədə nə deyə bilərsən?

- Bizi daim diqqətdə və maraq dairə-
sində saxladığı üçün başda “Azərbaycan 
Xəzər Dəniz Gəmiçiliyi” QSC-nin sədri 
Rauf müəllim olmaqla, Gəmiçiliyin bütün 
əməkdaşlarına təşəkkür edirəm.  Deyərdim 

ki, Dünya Dənizçilik Universitetinə (World 
Maritime University) gəlib çıxmağımızda 
bütün QSC kollektivinin dəstəyini görmü-
şük.  Təhsil aldığım universitet 1983-ci ildə 
İMO Assambleyasının qərarı ilə yaradılıb. 
Məqsəd həmin təşkilatın “Təmiz okeanlar-
da xətərsiz, təhlükəsiz və effektiv dəniz-
çiliy”ini təhsil, araşdırma və bacarıqların 
genişləndirilməsi yolu ilə təmin etməkdən 
ibarətdir. İxtisasım “Dənizçiliyin idarə 
olunması və logistika”dır. Dəniz sənayesi-
nin inkişafı üçün vacib ixtisas sayılır. 

- Dərslər çətin deyil? 
- Magistraqədərki üç aylıq kurs daha 

asan idi. Amma proqramın ilk hissəsi baş-
layandan sonra işlər tamam dəyişdi. Demək 

olar, hər üç həftədən bir imtahandır. Tədris 
olunan dərsi yaxşı mənimsəmək üçün isə 
minimum 200-300 səhifəlik materialı oxu-
malısan. Oxumaqdan  əlavə, həmin materi-
alları  yaxşı dərk etməlisən. İşin çətin tərəfi 
odur ki, dərsin biri bitsə də, verdikləri tap-
şırıq yeni dərslə paralel inkişaf edir. Bu za-
man iki fənnə və iki imtahana eyni vaxtda 
hazırlaşmalı olursan. Bu isə ikiqat çətindir.

- Dünya Dənizçilik Universitetində 
təhsil almaq sizə nə verir? ümidlərinizi 
doğruldurmu?

- Universitet müasir tələblərə tam ca-
vab verir, hətta yeni trendlər yaratmaq qa-
biliyyətinə malikdir. Burda dərslərin möv-
zusu gündəmə uyğun təyin olunur. Məhz 

bu, Dünya Dənizçilik Universitetinin ən 
sevdiyim tərəflərindəndir. Sözsüz, burada 
İMO-nun da rolunu danmaq olmaz.  Çün-
ki, universitet birbaşa İMO-nun və eləcə də 
beynəlxalq dənizçiliyin gündəmində olan 
vacib məsələləri nəzərə alır, təhsil sistemini 
buna uyğunlaşdırır. Ümumiyyətlə, aldığım 
təhsildən tam məmnunam. İnteraktiv təhsil 
sistemi, təcrübəli müəllim heyəti tədrisin 
keyfiyyətini daha effektiv edir və səmərələ-
liyini artırır. Bununla yanaşı, ölkə xaricində 
təhsil mənə müxtəlif xalqların mədəniyyə-
ti ilə yaxından tanış olmaq imkanı yaradır, 
dünyagörüşümü artırır, bu isə özlüyündə 
qiymətsiz bir təcrübəyə çevrilir.

- Dərsdənkənar vaxtınızı necə keçi-
rirsiniz? sosial layihələrə qatılırsınızmı? 

- Əslində mümkün qədər daha çox oxu-
mağı və öyrənməyi üstün tuturam. Bununla 
yanaşı, sosial layihələrdən də geri qalma-
mağa çalışıram. Mən oxuduğumuz ixtisasın 
nümayəndəsi (SML-course representative) 
seçilmişəm.  Bu da avtomatik məni sosi-
al layihələri həyata keçirmək məqsədiylə 
yaradılmış “Tələbə konsulu”nun (student 
council) nümayəndəsi etmiş olur. 

- təhsilini xaricdə davam etdirmək 
istəyən dənizçilərə  məsləhətiniz nə olar-
dı?

- Dünyada dənizçilik üzrə kifayət qədər 
xüsusi universitetlər var. World Maritime 
University də bu siyahıda ön pillələrdən 
birini tutur. Eləcə də İngiltərənin, Hollan-
diyanın və ya Avstraliyanın dənizçilik üzrə 
dərin ixtisaslaşmış universitetləri mövcud-
dur. Lakin, maddi məsələlər dənizçilərin 
və  bir çox tələbənin xaricdə təhsillə bağ-
lı planlarının üstündən xətt çəkir. Bununla 
belə, əksər universitetlərdə  müxtəlif növ 
sponsorluqlar mövcuddur. Ona görə, məs-
ləhət görərdim ki, həvəsdən düşmədən də-
nizçilik universitetlərini və orada oxuya 
bilmək üçün sponsorluq əldə etmək im-
kanlarını daha yaxşı araşdırsınlar. Gənclə-
ri daha çox motivasiyalı görmək istərdim. 
Qarşıya qoyulmuş məqsədə çatmaq üçün 
isə var-qüvvələrini əsirgəməməlidirlər.

Rövşən Abdurəhmanov

 “alDığım təhsilDən tam məmnUnam”
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Xəzər dənizində suyun səviyyəsi-
nin bir qədər azalması ekstremal hal 
deyil. Apardığımız kompleks araşdır-
malar bir neçə onillikdən sonra Xəzər 
dənizini nələr gözlədiyini dəqiq proq-
nozlaşdırmağa imkan verə-
cək. Belə bir təhlükə var ki, 
Azərbaycan torpaqlarının bir 
hissəsi səhralaşmağa məruz 
qala bilər. Qəribə də olsa bu, 
Xəzər dənizinin səviyyəsinin 
dəyişməsi ilə bağlıdır.

Bu fikirləri Azərbaycan 
Coğrafiya Cəmiyyətinin pre-
zidenti, AMEA-nın akademik 
Həsən Əliyev adına Coğrafiya 
İnstitutunun direktoru, akade-
mik Ramiz Məmmədov AZƏR-
TAC-a müsahibəsində bildirib. 
R.Məmmədov Xəzər dənizinin 
Xəzəryanı ölkələr və Azərbay-
can üçün əhəmiyyəti, hazırkı 
vəziyyəti və gələcək taleyi ilə 
bağlı fikirlərini bölüşüb.

“Bu yaxınlarda “National 
Geographic” jurnalında ya-
zıblar ki, tezliklə Azərbaycan 
ərazisinin üçdə iki hissəsi suya 
qərq olacaq. Mən buna əsla inanmıram. 
Belə bir proqnozu 1992-ci ildə Xəzər 
problemləri üzrə idarələrarası elmi şu-
ranın sədri və A.M.Obuxov adına Fizika 
İnstitutunun direktoru, Rusiya Elmlər 
Akademiyasının həqiqi üzvü Georgi 
Qolitsın vermişdi. O, hətta Azərbaycan 
tərəfinə xəbərdarlıq teleqramı göndər-
mişdi ki, bilin, Qız qalasının bir hissəsi 
suyun altında qalacaq. Lakin son altı yüz 
il ərzində belə hadisə olmayıb. Su Qız 
qalasının ətəyinə bir qədər yaxınlaşıb. 
Aparılmış tədqiqatlara görə, son üç min 
ildə Xəzər dənizinin səviyyəsinin dəyiş-
məsi amplitudası 15 metrdən çox olma-
yıb”, - deyə akademik bildirib.

1978-ci ildən 1996-cı ilədək Xəzə-
rin səviyyəsinin 2,5 metr qalxması 
Xəzəryanı dövlətlərə, o cümlədən Azər-
baycana 2 milyard ABŞ dollar miqda-
rında ziyan vurmuşdu. Bu hadisəni şərh 
edən akademik deyib ki, Qazaxıstanda 
neft buruqları, Azərbaycanda isə neft 
platformaları hazırlanan zavodun sta-
pelləri su altında qaldı. Bakı bulvarın-
dakı ekzotik ağaclar məhv oldu. İtkilər 
həqiqətən böyük idi, lakin bunun təqsiri 
təbiətdə deyil, inadkarlıq edən insanlar-
dadır. Xəzər dənizinin səviyyəsi adətən 
30-40 santimetrə qədər qalxıb enir. Buna 
səbəb dənizə tökülən çayların suyu, 

dəniz səthindən suyun buxarlanması-
dır. 1837-ci ildən Xəzərin səviyyəsi ilə 
bağlı müşahidələr aparılır. Məlum olub 
ki, dəniz səviyyəsinin dəyişmələri 11 il 
dövriliklə baş verir. “Bizim fikrimizcə, 
bu, günəşin aktivlik dövrləri ilə bağlıdır. 
Bədbin proqnozlarla heç vaxt razılaşma-
mışam və indi də razılaşmıram. İqlimə 
dair 1993-cü ildə Parisdə, 1995-ci ildə 
Tehranda keçirilmiş konfranslarda çıxış 
edib demişdim ki, Xəzər dənizinin sə-
viyyəsinin qalxması tezliklə dayanacaq 
və kiçik tərəddüdlərlə sabitləşmə dövrü 
başlanacaq. Belə də oldu”, - deyə akade-
mik qeyd edib.

Coğrafiya İnstitutunun əsas elmi 
istiqamətlərindən birinin Xəzər dənizi 
üzrə aparılan tədqiqatlar olduğunu vur-
ğulayan R.Məmmədov elmi-tədqiqat 
gəmisinin olmamasının bu sahədə 
müəyyən çətinliklər yaratdığını bildirib: 
“Amma bunun da çıxış yolu var. Belə 
ki, ətraf mühit üzrə müasir tədqiqatlar 
başlıca olaraq süni peyklərdən alınan 
məlumatlara əsaslanır. Azərbaycanın öz 
peyki ilə kosmik orbitdən Xəzər dənizi 
də daxil olmaqla, ölkə ərazisinin çəkili-
şi aparılır. Biz də həmin məlumatlardan 
istifadə edərək Xəzər dənizinin ekoloji 
monitorinqini aparır və hidrofiziki xas-
sələrini öyrənirik. Peyk məlumatları 

Xəzərin səviyyəsinin inten-
siv dəyişməsi (qalxıb-en-
məsi) fonunda sahil zonası 
landşaft-geomorfoloji şərai-
tində baş verən dəyişmələri 
öyrənmək imkanı yaradır. Bu 
tədqiqatlardan məqsəd sahil 
zonasının mənimsənilməsi-
nin strateji əsaslarını müəy-
yənləşdirməkdir”.

İnstitutun digər tə-
dqiqat istiqamətlərindən biri  
landşaft planlaşdırılmasıdır. 
Avropa İttifaqı üçün də yeni 
istiqamət olan bu tədqiqatlar 
davamlı inkişaf baxımından 
müəyyən ərazinin inkişaf 
planını verməkdən ibarətdir. 
Məsələn, “Azərbaycan Res-
publikasının Samur-Yalama 
Milli Parkının yaradılması 
haqqında” Prezident Sərən-

camı imzalanmazdan əvvəl institut hə-
min üsulla Milli Parkın əhatə edəcəyi 
ərazinin ilkin vəziyyətini qiymətləndi-
rib.

İnstitutda qlobal iqlim dəyişmələri 
ilə bağlı elmi tədqiqat işlərinin də apa-
rıldığını bildirən R.Məmmədov deyib: 
“İqlim proqnozunu hazırlamaq olduqca 
çətin və mürəkkəb məsələdir, bu işlə 
adətən beynəlxalq təşkilatlar məşğul 
olur. Biz əsasən iqlim dəyişmələrinin 
Azərbaycan ərazisində lokal təzahürlə-
rini qiymətləndirməklə məşğuluq. Bu 
istiqamətdə görülən işlərdən biri də Əm-
lak Məsələləri Dövlət Komitəsinin sifa-
rişi ilə 66 inzibati rayonda torpaqların 
aqroiqlim ehtiyatlarının qiymətləndiril-
məsidir”.

Akademik bildirib ki, Prezident İl-
ham Əliyevin müvafiq Sərəncamına 
əsasən, Coğrafiya İnstitutunda “Azər-
baycan Respublikasının fövqəladə hallar 
atlası” nəşrə hazırlanır. İlkin mərhələdə 
yol xəritəsi tərtib olunub, müvafiq qu-
rumların nümayəndələri ilə müzakirələr 
aparılıb. Atlasa bir sıra xəritələr - tex-
nogen fövqəladə halların xəbərdarlığı və 
nəticələrin ləğvi, təbii təhlükə və risklər, 
fövqəladə halların bioloji-sosial, aqroiq-
lim təhlükə və riskləri xəritələri daxildir. 
İnstitut tərəfindən fövqəladə halların ar-

tıq 10 baza xəritəsi tərtib olunub.
Hazırda institutda “Türk dünyası 

coğrafiyası” çoxcildliyi də hazırlanır. 
Bu barədə məlumat verən R.Məmmə-
dov qeyd edib ki, may ayında Bakı-
da, oktyabr ayında isə İzmirdə Tür-
kiyə-Azərbaycan Coğrafiya günləri 
keçirilib. Əsas məqsəd Azərbaycan və 
Türkiyə coğrafiyaşünas alimləri ara-
sında elmi tədqiqat işlərində əlaqələri 
daha da möhkəmlətmək, hər iki respub-
likanın təbii şəraitini, təbii ehtiyatlarını, 
demoqrafik proseslərini, iqtisadi inkişaf 
səviyyələrini və istiqamətlərini qarşı-
lıqlı surətdə, birgə öyrənməkdir. Həmin 
tədbirlər zamanı R.Məmmədov “Türk 
dünyası coğrafiyası” çoxcildliyinin ya-
radılması ideyasını gerçəkləşdirmək 
təklifini irəli sürüb və onun təşəbbüsü 
qəbul olunub.

Akademik bildirib ki, müasir coğ-
rafiya təbii prosesləri, onların dəyişmə 
qanunauyğunluqlarını, inkişafını, yer 
səthində əhali məskunlaşmasını, səna-
yenin yerləşməsini öyrənən həm fun-
damental, həm də tətbiqi elmə çevrilib. 
Hazırda coğrafiya elminin funksiyası 
yer səthinin hər kvadratmetrini öyrənib 
ondan səmərəli istifadə etməyin yolları-
nı göstərməkdir. Bu gün sosial-iqtisadi 
həyatın, planlaşdırmanın elə bir sahəsi 
yoxdur ki, orada coğrafi məlumatlardan 
istifadə edilməsin.

Qeyd edək ki, akademik Ramiz 
Məmmədov Azərbaycanda və dünya-
da Xəzər dənizi problemləri üzrə ta-
nınmış alim və mütəxəssisdir. Onun 
elmi tədqiqatlarının əsasları bilavasitə 
Xəzər dənizinin ən aktual ekocoğrafi 
problemlərinə - hidrofizikasına, hidro-
logiyasına, atmosferlə dənizin qarşılıqlı 
təsirinə, dənizdə turbulent mübadilə və 
turbulent diffuziyaya, iqlim dəyişmələri 
və Xəzər dənizinin qarşılıqlı əlaqəsinə, 
ekocoğrafi çirkləndiricilərin dəniz ak-
vatoriyasında yayılmasının hidrocoğrafi 
modelinin yaradılmasına həsr olunub. 
Alimin tədqiqat sahələrinə Kür-Araz 
hövzəsinin transsərhəd su problemləri, 
Azərbaycanda səhralaşma prosesinin 
qloballaşması, landşaft planlaşdırılması 
və ətraf mühitin mühafizəsi kimi klassik 
problemin həlli də daxildir.

Fövqəladə Hallar Nazirliyi-
nin Mülki Müdafiə Qoşunlarının 
Mülki müdafiə idarəsi Azərbaycan 
Dövlət Dəniz Akademiyasında 
mülki müdafiə üzrə nümunəvi 
təlim keçirib.

Təlim Akademiyanın illik mülki 
müdafiə tədbirlər planına müvafiq rəh-
bər, tələbə, müəllim-professor və işçi 
heyətinin iştirakı ilə baş tutub.

Tədbirdə Mülki müdafiə idarəsinin 
rəisi  polkovnik V.Tahirov, Mərkəzi 
mülki müdafiə kurslarının rəisi polkov-
nik A.Qəribov, Mülki müdafiənin təşkili 
və planlaşdırılması şöbəsinin rəisi ma-
yor R.Quliyev, səyyar kimya kəşfiyyatı-
nın rəisi leytenant O.Cəfərov və Mülki 
müdafiə idarəsinin digər mütəxəssisləri 
iştirak ediblər.

Təlimdə əsas məqsəd fövqəladə ha-
disələrin baş vermə səbəbləri, nəticələri 
və xilasetmə işlərinin təşkili və aparıl-
ması qayda və üsullarını əməkdaşlara 
çatdırmaqdır. Mülki müdafiə idarəsi-
nin əməkdaşlarının əyani vəsait kimi 
təqdim etdikləri müasir fərdi mühafizə 
vasitələri və avadanlıqları əyani  izah 
edilməklə nümayiş olunub. Tədbirin 
sonunda Fövqəladə Hallar Nazirliyinin 
strukturlarının iştirakı ilə 2015-ci ildə 
keçirilmiş  “Xəzər-2015” komanda-qə-
rargah təliminin video filmi göstərilib.

Dəniz akaDemiyasınDa mülki 
müDafiə üzrə təlim keçiriliB

xəzər DənizinDə sUyUn səviyyəsinin 
enməsi ekstremal hal Deyil

“Şimal axını-2” layihəsi 
ətrafında siyasi və hüquqi 
savaşlar səbəbindən Avropa 
Komissiyası Avropa İttifaqı-
nın qanunvericiliyinin fəaliy-
yətinin genişləndirilərək Ru-
siya Federasiyasından Baltik 
dənizinin dibi ilə Almaniyaya 
çəkilişi planlaşdırılan qaz 
kəmərlərinə də şamil olun-
masını təklif etmək niyyətin-
dədir. Avropa Komissiyasında 
qeyd edirlər ki, bu təşəbbüs 
“hansısa yeni qaz kəmərlə-
rinin tikintisinin qarşısının 
alınmasına” yönəlməyib. La-
kin təsdiqləyirlər ki, hazırda 
bu, yalnız “Şimal axını-2” 
layihəsinə təsir edəcək. Çün-
ki layihə lazımi qədər irəlilə-
miş mərhələdədir.

Layihəni 2019-cu ilin sonuna-
dək başa çatdırmaq planlaşdırılıb. 

Bu, ikinci qol olacaq və onu 2011-
2012-ci illərdə işə salınmış birinci 
“Şimal axını”na paralel çəkmək 
istəyirlər. Lakin məhz ikinci qol 
layihəsi şiddətli mübarizəyə səbəb 
olub. Berlində layihəyə müsbət 
baxsalar da, Polşa və Baltikya-

nı ölkələr onda təhlükə görürlər. 
Buna görə də Avropa Komissiyası 
interkonnektor anlamını dəyişmək 
istəyir. Hazırkı Direktivdə bu, Aİ 
ölkələrinin qaz nəqliyyatı sistemini 
birləşdirən boru kəməri kimi göstə-
rilir.

qayığın Batması 
nəticəsinDə azı 
13 nəfər həlak 

olUB
Hindistan ərazisindən axan Krişna çayında 

qayığın batması nəticəsində azı 13 nəfər ölüb.
RİA Novosti agentliyi bildirir ki, Andx-

ra-Pradeş ştatında baş vermiş hadisə zamanı qa-
yıqda 40-a yaxın sərnişin olub. Batmış gəmidən 
15 nəfəri xilas etmək mümkün olub.

Digər sərnişinlərin xilasetmə tədbirləri da-
vam etdirilib.

“şimal axını” layihəsi avropa 
komissiyasının günDəliyinDəDir

Qənaət tədbirlərinə və yeni tex-
nologiyaların tətbiqinə baxmayaraq, 
2040-cı ilədək dünyada enerjiyə tələ-
bat 30 faiz artacaq. Artım hazırda 
Çinin və Hindistanın birgə tələbatı-
na bərabər olacaq.

Beynəlxalq Enerji Agentliyinin 
(IEA) yaydığı “Dünya enerji icma-
lı” adlı hesabatda qeyd edilir ki, 
Avropa, ABŞ və Yaponiyada yaxın 
gələcəkdə enerjiyə tələbat azalsa 
da, Hindistan və Çin kimi ölkələrdə 
ciddi şəkildə artacaq. Artan enerji 
tələbatının ən böyük hissəsi Hindis-
tanın payına düşəcək (1 trilyon ton 
xam neft ekvivalenti). Sonrakı yer-
lərdə Çin (790 milyon ton), Afrika 
qitəsi (485 milyon ton), Yaxın Şərq 

(480 milyon ton) və Cənub-Şərqi 
Asiya (420 milyon ton) dayanır. 
Əlavə enerji tələbatının üçdə iki 
hissəsi Asiya ölkələrinin payına 
düşəcək.

Agentliyin proqnozuna görə, 
tələbatın artımı ilə yanaşı, enerji da-
şıyıcılarının tərkibində də dəyişiklik 
olacaq. Enerji daşıyıcıları içərisində 
ən çox ehtiyac təbii qaza olacaq. 
Eyni zamanda, bərpaolunan ener-
ji mənbələrindən istifadə də geniş 
vüsət alacaq. Enerji artımının 40 fa-
izi bərpa olunan enerji mənbələrinin 
hesabına təmin olunacaq. Bununla 
da kömür istehsalı tənəzzülə uğra-
yacaq.

Hesabatda, həmçinin qeyd edi-
lir ki, xam neftə tələbat artsa da, təd-
ricən bu yanacaq növünə ehtiyacın 
azalması müşahidə olunacaq. Eyni 
zamanda, atom enerjisinə maraq öz 
qüvvəsini saxlayacaq. 2030-cu ildə 
Çin dünyanın ən böyük nüvə ener-
jisi istehsalçısı kimi ABŞ-ı geridə 
qoyacaq.

Yaponiya hökuməti bu yaxın-
larda ABŞ-dan almağa hazırlaş-
dığı yerüstü “Aegis Ashore” hava 
hücumundan müdafiə (HHM) 
sistemlərini Yapon dənizi istiqamə-
tində yerləşdirməyi planlaşdırır.

 “Yomiuri shimbun” qəzeti xə-
bər verir ki, HHM sistemlərinin 
Akita və Yamaquçi prefekturalarına 
yerləşdirilməsi nəzərdə tutulur. Ha-
zırda bununla bağlı son razılaşma-
lar aparılır.

Şimali Koreya tərəfindən artan 
nüvə-raket təhlükəsi fonunda Ya-
poniya hökuməti ölkənin raketdən 
müdafiə sistemlərinin gücləndiril-
məsinə xüsusi diqqət yetirir.

Yaponiya özünümüdafiə qüv-
vələri HHM sistemlərinin iki səviy-
yəsinə malikdir. “Aegis” sistemi ilə 

təchiz edilən gəmilər öz cəbbəxana-
larında raket əleyhinə SM-3 raket-
lərinə malikdirlər və onlar ballis-
tik raketlərin trayektoriyasına orta 
hündürlükdə zərbə endirə bilər. Bu 
alınmadığı təqdirdə ikinci səviyyə-
də “Patriot PAC-3” sistemləri işə 
salınacaq və həmin sistem raketi 
son mərhələdə sıradan çıxaracaq. 
Bu sistemin uçuş məsafəsi bir neçə 
on kilometrə bərabərdir.

Yaxın zamanlarda Yaponiya 
ABŞ-dan yerüstü “Aegis Ashore” 
HHM sistemini almağı planlaşdırır. 
Ekspertlərin qənaətinə görə, hər bi-
rinin dəyəri 80 milyard yen (təqri-
bən 728 milyon dollar) olan iki belə 
qurğu Yaponiya ərazisini tam əhatə 
edə bilər.

Vüqar Ağayev

Venesiya öz tarixi binalarını 
qorumaq üçün iri səyahət gəmilə-
rinin şəhərin mərkəzinə daxil 
olmasına qadağa qoyur.

İtaliyanın “thelocal.it” saytı 
xəbər verir ki, ölkənin nəqliyyat və 
infrastruktur naziri Graçiano Delrio 
səyahət gəmilərinin tezliklə Venesi-
yanın mərkəzindən uzaqlaşdırılaca-
ğını bəyan edib.

İtaliya hökuməti çəkisi 55 min 
tondan çox olan iri səyahət gəmilə-
rinin Venesiyanın tarixi mərkəzin-
dən şimal-qərbdə yerləşən Marqera 

sənaye limanına yan almasına qərar 
verib.

Venesiyanın Bələdiyyə baş-
çısı Luici Brunyaro deyib: “Biz  
YUNESKO-ya və bütün dünyaya 
bildirmək istəyirik ki, bu problemin 
həlli yolunu bilirik”.

Nəqliyyat naziri Qrasiano Del-
rio bu ilin iyulunda təsdiq edilmiş 
birinci planı elan edərək, yeni mar-
şrutun dörd il ərzində açılacağını 
söyləyib.

Asiman Əsədov

Yaponiya yeni liman obyektlə-
rinin və böyük dəniz şəbəkəsinin 
tikintisi üçün İndoneziyaya təqri-
bən 120 milyard yen məbləğində 
borc verəcək.

 NHK telekanalı bildirir ki, yeni 
liman paytaxt Cakartadan 120 kilo-
metr şərqdə, Patimban adlı ərazidə 
inşa olunacaq. Onun İndoneziyanın 
ən böyük limanlarından biri olacağı 
gözlənilir.

Patimbanın yaxınlığında yapon 
avtomobil və elektronika istehsalı 
şirkətlərinin yerləşdiyi sənaye parkı 
var.

Yeni limanın yapon şirkətləri-
nin işini yüngülləşdirəcəyi və yu-
banmaların qarşısını alacağı gözlə-
nilir.

venesiya iri səyahət gəmilərinin şəhərin 
mərkəzinə Daxil olmasına qaDağa qoyUr

enerjiyə tələBat 
2040-cı iləDək 30 faiz artacaq

hava hücUmUnDan müDafiə 
sistemləri yapon Dənizi 

istiqamətinDə yerləşDiriləcək

yeni Böyük limanın 
tikintisi üçün Borc verəcək



A Z Я R B A Y C A N
X Z R D N Z G M L YЯ Я Я И Я ИЧИ И И

22 noyabr 2017-ci il   № 81-84 (9175) 7

yarızarafat,
yarıgerçək
yavaş danışdığım üçün dediklərim çox 

adama çatmır?
iki uzunqulağın arpasını bölə bil-

məyəndən ancaq və ancaq arpası çox 
düşən razılıq edə bilər.

Bundan sonra ayağımın altını qazaca-
ğam.  Bir vaxtlar ayağımın altını qazanla-
rın əksəriyyəti indi imkanlı  adamlardır.

qadının göz yaşlarını tökməyə gücü 
çatan kişinin gücü soğandan çox deyil.

insan kimi yaşamağın bir yolu var:dü-
rüst olmaq.

heç nə səhvlər qədər adamı kiçiltmir.
oynamadığım üçünmü mən heç vaxt 

qazanmadım?
sənə inanana sayğı göstər, hər “sayğı” 

göstərənə isə inanma.
Bəzi ideyaların başağrısından başqa, 

nəticəsi olmur.
sizi satan dostlarınızdan inciməyin. 

Dəyəriniz olmasaydı, sata bilməzdilər.
ömür elə tez keçir ki, gələcək haqqın-

da fikirləşməyə vaxt tapmırsan.
gözün toxluğu bütün qarınların toxlu-

ğundan üstündür.
mən çox şey itirmişəm. amma heç nəyi 

nəyi isə qazanmaq xatirinə itirməmişəm.
söyüddən bar gözləmədiyim kimi, heç 

kəsdən mərhəmət gözləmirəm.
Bu qədər günahla allah qarşısına necə 

çıxacağıq?
mən zəngin və imkanlı adamların heç 

kimiyəm. heç kimi olmayanların isə ki-
misəyəm.

nə qədər çox dərk etdimsə, o qədər çox 
üzüldüm. nə qədər çox üzüldümsə, o qə-
dər də çox dərk etmək istədim.

Deyəsən, “tarix-nadir”i yarıyacan 
oxuyanların yarısı özünü tarixçi sayır, 
yarısı da ədəbiyyatçı.

əzrayıldan qorxmağa dəyməz. hələ 
kimsə onu satın ala bilməyib.

onsuz da səni yolundan döndərmək 
istəyən  çox olacaq. sən də dönmək barə-
də fikirləşmə.

pulla çox şeyi satın almaq olur. ən pis 
odur ki, pul adamın ağlını başından alsın.

şəriklik pis olduğu  üçün heç kim heç 
kimin  dərdinə şərik olmur?

insanlıqdan nə qədər uzaqlaşmaq la-
zımdır ki, bir adamın başqasına yaxşılığı 
adama möcüzə kimi görünsün?

adamları üzündən oxuyandan oxu-
maq həvəsim tamam ölüb.

hər günüm eyni sualla bitir:məni ba-
ğışlamaq olarmı?

səbrin və vaxtın nə qədər çox olsa da, 
pis adamdan yaxşılıq gözləmə.

mən böyümək istəmirəm. onsuz da 
adamlar gündən-günə cılızlaşırlar.

yaxşılıqdan başqa, əlimizdən gələn hər 
şeyi etdik.

Döyüşə satqınlarla gedən ağ bayraq da 
götürməlidir.

ekoloqların qadağasına baxmayaraq, 
arabir şir ürəyi də yemək lazımdır.

Bəşəriyyətin bir xilas yolu var:insanlı-
ğa doğru getmək. qalan yollar onu məh-
və aparır.

yaltaqları həmişə dəyişmək olar.
görəsən, hər vəzifəli və ya imkanlıya 

orta hesabla neçə yaltaq düşür?
yaltaqlar mənən şikəst adamlardır. və 

bəlkə yeganə şikəstlərdir ki, mərhəmətə 
yox, nifrətə layiqdirlər.

yaltaqlıq irsən keçir?
insanı həyata bağlayan... ölüm qorxu-

sudur.
kişilər ailə qurmazdan əvvəl gözlərini, 

ailə qurandan sonra  ciblərini geniş aç-
malıdırlar.

Böyük adamın  kiçik xətası da kiçik 
adamın böyük xətasından böyük olur.

hamını tanımaq vacib deyil. ətrafını 
yaxşı tanı.

ən qısa və ən rahat yol cəhənnəmə 
aparan yoldur.

Rasif  TAHİROV

www.seanews.az

İndoneziyada dəniz hey-
vanlarının qeyri-adi xilasedil-
mə əməliyyatı həyata keçirilib. 
Açex vilayətində xilasedicilər 
və yerli sakinlər Uconq Karenq 
çimərliyi ərazisində özlərini 
sahilə atan 10 kaşalotu xilas 
etməyə çalışıblar.

 Interfax informasiya agentliyi 

xəbər verir ki, hadisə nəticəsində 4 
kaşalot ölüb, 6 kaşalotu isə dənizə 
qaytarmaq mümkün olub. İnsanlar 
onların tələf olmuş həmcinslərinin 
yanına - sahilə qayıdacağından eh-
tiyatlanırlar.

Balinaların bu hərəkətinin sə-
bəbləri məlum deyil. Ola bilsin ki, 
bu, hər hansı xəstəliklə bağlıdır.

Türkiyənin Van 
gölünün dərinliyində 
tarixi qala divarları aş-
karlanıb. Daş divarlar 
böyük bir ərazini əhatə 
edir.

Gölün dərinliyindəki 
tədqiqat işləri Van Yü-
züncü Yıl Universiteti 
tərəfindən aparılır. İlkin 
ehtimala görə, təxminən 
3000 il yaşı olan divarlar 
Adilcevaz qalasına məxsusdur. Van 
gölünün suyunun tərkibində çox 

miqdarda soda olduğu üçün qala 
divarlarının daşlarında çürümə mü-
şahidə edilməyib.

İsveçin buz otellər 
tikintisi üzrə ixtisaslaşmış 
“ICEHOTEL” şirkəti öz 
müştərilərinə yeni layihə 
təqdim edib.

 billionnews.ru saytı bil-
dirir ki, otel ölkənin qütb da-
irəsinin 200 kilometrliyindəki 
kəndlərdən birində yerləşir. 
Binanın daxilində temperatur 
mənfi 5-8 dərəcə arasında də-
yişir.

Buz çarpayıların üzərinə 
maral dərisi salınır, gecə isə 

müştərilərə termik yataq veri-
lir.

Xüsusi soyutma sistemləri 
hesabına ilin heç bir fəslində 
əriməyən oteldə buzdan ha-
zırlanmış kilsə, kokteyl zalı və 
saunalar fəaliyyət göstərir.

BUz otel

Niderland arxitek-
torları “Bəsdir oturdun” 
adlı unikal layihə təqdim 
ediblər.

 billionnews.ru saytı bil-
dirir ki, layihə müəlliflərinin 

əsas məqsədi oturacaq yerləri 
olmayan ofislərin yaradılma-
sıdır. Bununla da ofis işçilərini 
oturaq həyat tərzindən ayır-
maq, fiziki hərəkətlərə vadar 
etməkdir.

işçiləri ayaq üstə işləyən ofis

İsveçin “Easypark” İT 
şirkəti ekspertlərinin araş-
dırmalarına görə, Kopen-
hagen dünyanın ən “ağıllı” 
şəhəridir. Şirkətin dərc etdiyi 
reytinqdə Danimarka pay-
taxtından sonra Sinqapur 
və Stokholm şəhərləri gəlir. 
Siyahını hazırlayanlar sürətli 
internet, ekoloji cəhətdən 
təmiz enerji ilə təchizat, əha-
linin yüksək fəallığı, sahib-
karlar üçün əlverişli şərait və 
digər amilləri nəzərə alıblar.

Almaniya şəhərləri ara-
sında ən “ağıllı” Berlin hesab 

edilib. Bu şəhər beynəlxalq 
reytinq siyahısında 13-cü yer-
dədir. Siyahıda Hamburq 14, 
Münxen 25, Düsseldorf 26, 
Bayroyt 29, Hannover 30-cu 
yeri tutub. Rusiya şəhərlərin-
dən Moskva 77, Sankt-Peter-
burq 88-ci yerdə olub.

“Easypark” şirkətinin 
açıqladığı siyahı urbanizasiya 
və informasiya texnologiya-
larının inkişafı mövzularını 
işıqlandıran 20 min jurnalis-
tin dəyərləndirməsinə əsasən 
dünyanın 500 şəhəri haqqında 
məlumata əsaslanıb.

Dünyanın ən “ağıllı” şəhəri

Mütəxəssislər ətraf 
mühitin tədqiqi zama-
nı aşkar ediblər ki, çay 
nəqliyyatı mühərriklərin-
dən atmosferə buraxılan 
qazlar Avropanın paytaxt 
şəhərlərində havanın 
çirklənməsində mühüm 
rol oynayır.

Son illər iri çay liman-
larının sərhədində Vlta-
va, Dunay, Reyn, Odra ilə 
hərəkət daha intensiv oldu-
ğu üçün hökumət orqanları 
zərərli tullantıların atmos-
ferə buraxılmasının azaldılması yolla-
rını vacib hesab edirlər.

Təkcə Praqanın Smixov şlüzün-
dən ildə 25 min kater və paroxod ke-
çir. Çexiyanın “Deník” nəşri xatırladır 

ki, hazırda paytaxtda dəniz nəq-
liyyatı mühərriklərindən atmos-
ferə buraxılan tullantılar heç cür 
tənzimlənmir. Heç bir gəminin 
istismara nə vaxtdan buraxılma-
sının və onun vəziyyətinin qey-
diyyatı aparılmır. Hazırda şəhər 
hakimiyyət orqanları su nəqliy-
yatının hərəkətin ümumi tən-
zimlənməsi sisteminə salınması 
imkanını müzakirə edirlər ki, 
bu, şəhərdə tüstü görünməsi re-
jimi elan ediləcəyi təqdirdə çay 
gəmilərinin hərəkətinə qadağa 
qoymağa imkan verəcək.

Pərvanə Qarayeva

sU nəqliyyatının hərəkətin ümUmi tənzimlənməsi 
sisteminə salınması imkanı müzakirə eDilir

Çinin “Zhejiang Geely Holding 
Group”u ABŞ-ın uçan avtomobillə-
rin istehsalı üzərində işləyən “Terra-
fugia Inc” şirkətini alır.

Çin şirkətinin rəsmiləri alqı-satqı 
haqqında ətraflı məlumat yaymasa da, 
sövdələşmənin ABŞ-ın bütün müvafiq 
qurumları ilə razılaşdırıldığını bildirib. 
“Geely” uçan avtomobil layihəsinin 
reallaşması üçün “Terrafugia” şirkə-
tinə əlavə sərmayə yatırmağı söz verib. 
Razılaşmaya əsasən, “Terrafugia”nın 
baş ofisi ABŞ-da fəaliyyətini davam 
etdirəcək.

Qeyd edək ki, 11 il əvvəl yaradılan 
“Terrafugia” şirkəti 2019-cu ildə özü-
nün ilk uçan avtomobilini bazara çıxar-
mağı qarşıya məqsəd qoyub. Bundan 
başqa, şaquli istiqamətdə enib-qalxan 
ilk avtomobilin 2023-cü ilədək hazır 
olacağı güman edilir.

Müxtəlif növ avtomobil və mo-
tosiklet istehsal edən Çin şirkəti ötən 
il “Geely” və “Volvo” brendi ilə 1,6 
milyon avtomobil, o cümlədən “Lon-
don Taxi” modeli satıb. Şirkət 2010-cu 
ildən “Volvo”nu (100 faiz), 2012-ci 
ildən “The London Taxi Company”ni 
(100 faiz), cari ilin iyununda isə “Lo-
tus” idman avtomobili istehsalçısını 
(49,9 faiz) alıb. Ümumi dövriyyəsi 
23 milyard ABŞ dollarından çox olan 
“Geely”nin 9-u xaricdə olmaqla 18 za-
vodu, 60 mindən çox işçisi var.

Şahin Cəfərov

Avstriya sakinləri alkoqol və 
nikotin qəbuluna görə Avropada 
arzuolunmaz öncül yerlərdən birini 
tuturlar. İqtisadi Əməkdaşlıq və 
İnkişaf Təşkilatının (İƏİT) yaydı-
ğı “Sağlamlığa baxış - 2017” adlı 
hesabata əsasən, bu ölkədə əhalinin 
24 faizi hər gün siqaret və ya digər 
tütün məmulatlarından istifadə 

edir. İƏİT məkanında bu 
sahədə orta göstərici isə 
18 faizdir. Təşkilata üzv 
ölkələrdə əhali arasında 
siqaret aludəçilərinin sayı 
son 15 ildə orta hesabla 25 
faizdən 18,4 faizə endiyi 
halda, Avstriyada bu göstə-
rici dəyişməz olaraq qalıb. 
Tütün məmulatlarına mey-
llilik şkalasında Avropada 
Avstriyanı qabaqlayan 
yeganə ölkə Yunanıstan 
(27,3 faiz) olub.

Təşkilatın hesabatında, həmçinin 
Avstriyada ictimai iaşə obyektlərində 
siqaretin tamamilə qadağan olunması-
na dair 2018-ci ilin mayında qüvvəyə 
minəcək qanun düzgün, lakin yetərin-
cə gecikmiş addım kimi dəyərləndiri-
lib.

Spirtli içkilərin istehlakında Avst-
riya Litva və Belçikadan sonra üçün-
cü yerdə qərarlaşıb. Bu ölkədə hər bir 
şəxs illik orta hesabla 12,3 litr alkoqol 
qəbul edir. Avropada ən az spirtli içki-
ni isə norveçlilər istehlak edir, bu ölkə-
də adambaşına spirtli içki istehlakı 6 
litrə bərabərdir.

Əhalinin zərərli vərdişlərə mey-
lliliyinin orta statistikadan yüksək 
olmasına baxmayaraq, Avstriya əhali 
uzunömürlülüyü ilə diqqəti cəlb edib. 
Ötən əsrin 70-ci illəri ilə müqayisədə 
əhalinin orta ömür həddi 11 il uzana-
raq, 80,6 ilə çatıb. Buna əsas səbəb 
kimi ölkədə təkmil səhiyyə sistemi 
və tibbi təminatın olması göstərilib. 
Uzunömürlülər siyahısında liderlik isə 
87,1 yaşla Yaponiya əhalisinə məxsus-
dur.

Elgün Niftəli

alkoqol və nikotin qəBUlUna görə 
arzUolUnmaz öncül yerlərDən Birini tUtUrlar

“geely” korporasiyası 
Uçan avtomoBillər 

istehsal eDən 
şirkəti alır

Balinaların qeyri-aDi 
xilaseDilmə əməliyyatı 

gölün DiBinDə qəDim 
qala Divarları tapılıB

Çinin Quancou şəhərində dünyanın 
2 min tonluq ilk tam elektrik gəmisi suya 
buraxılıb.

Quancou gəmiqayırma zavodunda inşa 
edilmiş gəmi 2 saat enerji yığmaqla 80 kilo-
metr məsafə qət edə bilir. Uzunluğu 70,5 metr, 
eni 13,9 metr olan gəminin enerji batareyaları-
nın tutumu 2400 kilovat/saatdır.

Zavodun mütəxəssisləri gələcəkdə daha da 
təkmilləşdirilmiş modellər inşa etməyi planlaş-
dırırlar.

Müxtəlif mənbələrdən 
alınan məlumatlara əsasən, 
keçən əsrin əvvəlində Xəzər 
suitilərinin sayı təqribən 1 
milyona yaxın olub. Lakin 
böyük britaniyalı alimlərin 
apardıqları tədqiqat nəticə-
sində bu rəqəmin 110 minə 
qədər azaldığı müəyyənləşib. 
Rusiyanın Xəzər Balıqçılıq 
Təsərrüfatı İnstitutu isə on-
ların sayının 380 min olduğu 
barədə məlumat veriblər. Ha-
zırda Xəzər suitilərinin sayı 
təhlükəli həddə düşüb. Buna 
səbəb olan amillərdən biri də 
qidalandığı kilkələrin sayının 
on üç-on dörd il əvvələ nis-
bətən 10 dəfə azalmasıdır.

Bu barədə  Ekologiya və 
Təbii Sərvətlər Nazirliyinin 
(ETSN) Elmi-Tədqiqat Balıq-
çılıq Təsərrüfatı İnstitutunun 
direktoru Mehman Axundov 
məlumat verib.

Direktor qeyd edib ki, 
Xəzər suitilərinin adının 
BMT-nin Vəhşi Heyvanların 
Miqrasiya edən Növlərinin 
Qorunması üzrə Konvensi-
yanın 1 saylı əlavəsinə daxil 
edilməsi nəticəsində bütün 
Xəzəryanı ölkələrdə onla-
rın ovuna qadağa qoyulacaq. 
Azərbaycanda 1952-ci ildən 
etibarən həmin dəniz canlı-
larının ovlanmadığını vurğu-
layan M.Axundov suitilərin 
yalnız Rusiya tərəfindən ov-
landığını söyləyib. Belə ki, 
şimal qonşularımız qış ayla-
rında yeni doğulmuş suiti ba-
lalarını ovlayırlar.

İnstitutun direktoru Xəzə-
rin Şah Dili burnunda Xəzər 
suitiləri üçün dəniz qoruğu-
nun yaradıldığını və 200-ə qə-
dər fərdin mühafizə olunduğu 
ərazilərə gəldiyini də bildirib.

xəzəryanı ölkələrDə sUitilərin 
ovUna qaDağa qoyUlacaq

ilk elektrik gəmisi sUya BUraxılıB
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İstək olan yerdə hər şey etməyin 
mümkün olduğunu düşünür. Amma 
təkcə istəməklə hər şey əldə etmək müm-
kün deyil. Deyir ki, bunun üçün çox 
çalışmalı, daima hərəkətdə olmalısan. 
Müsahibimiz dənizçi və idmançı xanım 
Fəridə Abdullayevadır. Uşaqlıqdan bəri 
idmana həvəsi olan  həmsöhbətim bil-
dirdi ki, əvvəl sırf özünümüdafiə üçün 
karate ilə məşğul olub, sonra proseslər 
peşəkar idmançı olması istiqamətində 
cərəyan edib.

Qeyd edək ki, F.Abdullayeva 1993-cü 
ildə Bakı şəhərində anadan olub. Bakıxa-
nov qəsəbəsində 74 nömrəli məktəbdə 
oxuyan Fəridə 9-cu sinifdən sonra təhsi-
lini Bakı Peşə Liseyində davam etdirib: 
"Liseyi  bitirib sənədlərimi Dəniz Aka-
demiyasına təqdim etdim. İmtahan verib 
Nəqliyyatda daşımalar və İdarəetmənin 
təşkili mühəndisliyi ixtisasına qəbul ol-
dum. Oxuduğum müddət ərzində mağaza-
lar şəbəkəsinin birində kassir  işləyirdim. 
Dərslər günorta saat 1-də bitdiyinə görə, 
saat 6-da işə getmək imkanım olurdu. Bu 
müddət ərzində "Caspian Marine Servi-
ces” şirkətinin ümumi və kommersiya şö-
bəsində vakant yer olduğunu öyrəndim və 
orada işə başladım. Orada bir il işlədikdən 
sonra "Azersun” Holdinqdə  özümü sına-
dım. Lakin nədənsə, həmişə öz yerimdə 
olmadığımı fikirləşirdim. Ona görə, fərq-
li sahələrə üstünlük verməyə başladım. 
"Azərbaycan Xəzər Dəniz Gəmiçiliyi” 
QSC-də tələbələrin işlə təmin edildiyini 
öyrəndim və ora müraciət etdim. Artıq bu 
ilin fevral ayından orada çalışıram”.

- həm dənizçi, həm idmançı. Bu 
sahələrdə xanımlara çox az rast gəlinir. 
ikisi bir arada çətin deyil?

- Bütün bunlar təsadüf deyil. Mən 
həmişə güc tələb olunan yerlərə üstünlük 
verirəm. Ona görə də liderliyin daha çox 
olduğu sahələr diqqətimi çəkib. Əslində 
istək varsa, hər şey etmək mümkündür. 
Ancaq istəkdən əlavə, hərəkət də lazımdır. 
Mənə görə, həyat hərəkətdən ibarətdir. Su 
da bir stəkanda qalanda kiflənməyə başla-
yır. Ona görə də daima hərəkətdə olmağa 

çalışıram. Ünsiyyətcil biriyəm və insan-
ların olduğu mühitə daha çox üstünlük 
verirəm. İdmandan əlavə, psixologiya və 
fəlsəfəyə böyük marağım var. Detektiv 
əsərləri, xüsusən Çingiz Abdullayevin ki-
tablarını oxuyuram.

- idmançı kimi ilk addımlarınızı at-
mağa nə vaxtdan başladınız?

- Atamgil 4 qardaş olublar. Onların 
da hərəsinin iki oğlu olub. Nəsildə ən so-
nuncu qız mən olmuşam. Anam həmişə 
fikirləşirdi ki, qızımı evdə tək qoyub get-
səm, onu incidə bilərlər. Məndən böyük 
qardaşım var. Amma o da sakit təbiətli 
biridir. İlk vaxtlar məni bir növ özünü 
müdafiə üçün idmana göndərdilər. Lakin 
müəllimim həvəsim və potensialım ol-
duğunu gördü və mənə yarışlara çıxmağı 
təklif etdi. Qatıldığım ilk yarışda respub-

lika üzrə birinci yeri qazandım. Bundan 
sonra həvəsləndim və daha da çox məşğul 
olmağa başladım. Onu da qeyd edim ki, 
idmanla məşğul olmağıma baxmayaraq 
təhsili heç vaxt kənara atmamışam. Çün-
ki idman hansısa yaş həddinə qədərdir. 
Amma ixtisas, insanın aldığı təhsil ona 
həmişə lazım olur. Təqribən 13 il karate 
ilə məşğul oldum. Sonuncu dəfə İsveçrə-
də dünya kubokunda birinci oldum. Hətta 
karateni atdıqdan sonra içimdəki idman 
həvəsi ölmədi. Bir müddət taekvando, 
boksla  məşğul oldum. Amma bu idman 
növləri mənim diqqətimi bir o qədər də 
çəkmirdi. Sonra elə oldu ki, işə getdiyim 
vaxt kikboksinq üzrə 5 qat dünya çempi-
onu Pərviz Abdullayevin böyük bir pla-
katı ilə rastlaşdım. Araşdırma apardım və 
"Youtube”da videolara baxdım. Gördüm 
ki, orada əl və ayaq döyüşləri var. Beləcə, 
kikboksinqlə məşğul olmağa başladım. 
Amma başlamamışdan öncə bu sahədə 
potensialımın olub-olmamağı haqqında 
müəllimimin fikrini öyrəndim.

- idman şəxsi həyatınıza mane ol-
mur ki?

- Demək olar ki, şəxsi həyatım yox-
dur. Uşaqlıqdan bəri ətrafımda oğlanlar 

daha çox olub deyə, mən də oğlan kimi 
böyümüşəm. Hətta, uşaq vaxtı "samokat” 
sürürdüm. Mən uşaqlığımı telefon, kom-
püter, televizorla keçirməmişəm. Yəni, 
uşaqlığımdan istədiyim kimi həzz almı-
şam. İdmanla məşğul olduğum vaxtlarda 
qızlarda karateyə  o qədər də həvəs yox 
idi. Ona görə də,  karateyə başlayanda 
orada hamı oğlan idi. Liseydə də cəmi 3 
qız idik. Orada oğlanları mən idarə edir-
dim. Hər zaman oğlanlar içində olduğuma 
görə, elə oğlan kimi də böyüyürəm.

- ailə qurandan sonra bəzən xa-
nımlar idmana vaxt ayıra bilmirlər...

- Məncə, hər bir xanımın dayağı 
öz ailəsi olmalıdır. Adətən, idmançılar 
məqsədə çatdıqdan sonra daha da çox qa-
zanmaq istəyirlər. Amma bu da qismətdən 
asılıdır. Gələcəkdə ailə qursam, əlbəttə ki, 

ailəmə daha çox zaman ayıraram, nəinki 
idmana. Lakin bununla belə, həmişə özü-
mü formada saxlamağa çalışaram. Ümu-
miyyətlə, artıq çəki insanın sağlamlığına 
ziyandır. İnsan özünə nə qədər baxarsa, 
bir o qədər yaxşıdır. Adətən, insanlar gün 
boyu ofis şəraitində gəzmədən otururlar. 
Gecə də hərəkətdə olmuruq. Evə gəl-
dikdən sonra yemək yeyib yatırıq. Mən 
kikboksinqə başlayanda qarşıma məqsəd 
qoydum ki, su içməliyəm. Çünki burada 
çox enerji itirirsən və su içmək lazım-
dır. Şirniyyatı çox sevsəm də, qədərində 
yeməyə çalışıram. İdmanla məşğul ol-
madığım vaxtlarda belə, hərəkətsiz qal-
mıram. Adi vaxtda gəzəndə də sürətli 
hərəkət edirəm. Bəlkə də bu xarakterdən 
asılıdır. Nə qədər çox aktiv və sürətli olsa-
nız,  həmişə birinci siz olacaqsınız.

- eyni vaxtda həm işə, həm idmana 
vaxt çatdırmaq çətin deyil ki?

- Düzü, işdən sonra yorğun halda 
gecə vaxtı məşqə getmək bir az çətindir. 
Məşqlərimiz axşam saat 8-də başlayır. 
Evə çatanda artıq ikiqat yorğun oluram, 
hər şey monotonlaşır. Zəif tərəflərimi bil-
diyim üçün onların üzərində işləyirəm. 
Qorxmuram, ancaq hər zaman onu ağlıma 

gətirirəm ki, əlləri aşağı salmaq olmaz. 
Nəinki idmanda, bu, həyatda da belədir. 
Məsələn, işdə hansısa vəzifədəyəmsə, 
zəiflik göstərib deyə bilərəm ki, əşi bu nə 
vəzifədir, gərək mən işimi dəyişim. Bəlkə 
başqa yerdə daha  çox qazana bilərəm. 
Amma o, bir müddət olacaq. Səbir göstə-
rib hər zaman möhkəm olmaq, bəzi şeylə-
ri görməməzlikdən gəlmək, hər bir vəziy-
yətə hazır olmaq gərəkdir. Bütün detallara 
fikir verməli, tələsməməlisən.

- hiss olunur ki, təkcə fiziki yox, 
daxilən də güclü birisiniz...

- Fiziki güc başqa, daxili güc tam 
başqa şeydir. Daxili güclə, dağı da yerin-
dən tərpətmək olar. Bilmirəm belə demək 
nə dərəcədə düzgündür, amma daxili güc 
bütün sahələrdə - ailədə, işdə, idmanda 
hər şeyi yerindən tərpədər. Məsələn, bir 
yarışda qarşımdakını nokaut etməyimin 
səbəbi də daxilimdəki gücü hiss etməyim 
oldu ki, onu vurub aşıra bildim.

- Bu haqda bir az ətraflı danışasınız 
bəlkə...

- Yarışların birində rəqibimin müəlli-
mi ona mənim ayaqlarla daha yaxşı işlədi-
yimi deyib. Mənim müəllimim isə yarış-
dan əvvəl mənə dedi ki, sən qarşındakına 
sürpriz etməlisən. Bilirsiniz, müəllimdən 
çox şey asılıdır. Şükürlər olsun ki, müəl-
limim Mehman Umudov çox təcrübəlidir. 
Sürpriz deyəndə nəyi nəzərdə tutduğunu 
bilmirdim. O, hər kəsin mənim ayaqla iş-
lədiyimi, əl ilə zəif olduğumu fikirləşdiyi-
ni dedi. Əlavə etdi ki, sən onu əl ilə yıxa 
bilərsən. Və mən yarışda rəqibimi əl ilə 
nokaut etdim. O anda mən kənardan heç 
nəyi hiss etmirdim, amma daxili gücümə 
arxalanaraq əl ilə işləməyə başladım və 
nəticəsi də oldu.

- sizə görə, qələbənin sirri nədədir?
- Rinqdə olanda rəqibin zəif oldu-

ğu anı tutmağı bacarmalısan. Boşluğu 
tuta bilsən, rəqibini məğlub edə bilərsən. 
Belə olanda rəqib ayaq üstə çox dayana 
bilməyəcək. Çünki bu, onun zəif yeridir. 
Mən karatedən gəldiyimə görə, əlim bir 
az zəifdir. Həmişə oğlanlarla məşq et-
məyə çalışıram. Bir dəfə qızlarla məşq 
etdim və başa düşdüm ki, burada olsam 
zəifləyərəm. Güclü olmaq üçün özündən 
güclülərlə döyüşməlisən. Ümumiyyətlə, 
heç bir yarış asan olmur, istər-istəməz 
həyəcan və məsuliyyət olur. Sənə inanan 
insanları pis vəziyyətdə qoymamalısan. 
Mən həmişə özümdən çox müəllimimi 
fikirləşirəm. Bu yarışa çıxacağımı bil-
mirdim. Düşünürdüm ki, sadəcə, tama-
şaçı olaraq baxacağam. Kikboksinqdə ilk 
dəfə olsa da, karatedə müvəffəqiyyətlərim 
olub. Müəllimim mənə "yarışa çıxırsan” 
deyəndə, onun gözlərində olan inamı gör-
düm. Mən onun inamını yanıltmaq istə-
mirdim.  Düzdür, özünü düşünməmək də 
yaxşı hal deyil. Amma mən həmişə belə 
olmuşam. 

 
Şəbnəm Mehdizadə

2020-ci ildə 13 şəhərdə təşkil olunacaq 
futbol üzrə Avropa çempionatına hazırlıq işləri 
ilə tanış olmaq məqsədilə UEFA nümayəndələri 
Bakıya səfərə gəliblər.

Noyabrın 17-də AFFA-nın inzibati binasın-
da baş katib Elxan Məmmədovun rəhbərlik etdi-
yi nümayəndə heyəti “Avro-2020”nin ev sahibi 
ölkələrin layihələrinin rəhbəri Guillaume Poisson 
və Fan-zonalar üzrə menecer Tomas Qlur ilə gö-
rüşüb.

UEFA nümayəndələrinə “Avro-2020” ilə 
bağlı görülmüş işlər barədə məlumat verilib, on-
ları maraqlandıran suallar cavablandırılıb.

Qitə futbol qurumunun təmsilçiləri səfər 
müddətində “Avro-2020” zamanı yaradılacaq 
fan-zonaların yerləşəcəyi ərazilərə də baxış ke-
çirəcəklər.

Xatırladaq ki, “Avro-2020”nin 4 oyunu (qrup 
mərhələsinin üç, dörddəbir final mərhələsinin bir 
görüşü) Bakı Olimpiya Stadionunda təşkil oluna-
caq.

Bolqarıstanın paytaxtı 
Sofiyada batut gimnastikası 
və tamblinq (akrobatik cığır-
da tullanma) üzrə müxtəlif 
yaş kateqoriyaları arasında 
ümumdünya yarışları keçirilib.

Nüfuzlu yarışlar idman alə-
mində həm də gənclər arasında 
dünya çempionatı kimi tanınır.

Azərbaycanı bu mötəbər 
turnirdə təmsil edən 21 yaşlı 
Mixail Malkin bütün rəqiblərinə 
qalib gələrək tamblinq üzrə ya-
rışların qızıl medalını qazanıb.

Braziliyanın futbol yığma-
sı oyunçuların transfer qiyməti 
baxımından, Rusiyada keçiriləcək 
“DÇ-2018”də ən bahalı iştirakçı 
komanda olacaq.

 “Transfermarkt” saytı xəbər ve-
rir ki, Braziliya yığmasının beşqat 
dünya çempionu olan futbolçularının 

ümumi qiyməti 671,5 
milyon avrodur. İlk 
beşliyə, həmçinin İs-
paniya (643,5 milyon), 
Almaniya, Fransa (hər 
biri 636,5 milyon) və 
Argentina (528,5 mil-
yon) daxildir.

Hazırda Avropa 
çempionu olan Por-
tuqaliya yığması rey-
tinqdə doqquzuncu 

yerdədir. “DÇ-2018”də ən ucuz ko-
mandalar Kosta-Rika (21,8 milyon), 
Səudiyyə Ərəbistanı (18,83 milyon) 
və Panama (5,25 milyon) yığmaları-
dır.

Rusiya ərazisində tarixdə ilk dün-
ya çempionatı 2018-ci il iyunun 14-
dən iyulun 15-dək keçiriləcək.

Türkiyə 2026-
cı il Qış Olimpiya 
Oyunlarına ev 
sahibliyi edə bilər. 
Bunun üçün qar-
daş ölkədə böyük 
imkanlar mövcud-
dur.

Türkiyənin Sa-
rıqamış, Qars, Ər-
zurum və Ərzincan 
şəhərlərinin yerləş-
diyi bölgədə 2026-
cı il Qış Olimpiya 
Oyunlarına namizədlik iddiası üçün 
hazırlıqlar görülür. Bu şəhərlərin 
yerləşdiyi coğrafiyada Qış Olimpiya 
Oyunlarını təşkil etmək üçün geniş 
təbii şərait və böyük infrastruktur 
mövcuddur.

Prezident Rəcəb Tayyib Ərdoğan 
məsələ ilə bağlı aidiyyəti qurumlara 
tapşırıq verib. Rəsmi məlumatlarda 

bildirilir ki, Beynəlxalq Olimpiya 
Komitəsi 2018-ci ildə Cənubi Kore-
yada keçiriləcək Qış Olimpiya Oyun-
ları başa çatandan sonra 2026-cı ilin 
Olimpiya Oyunlarına namizəd olan 
tərəflərin iddialarını dəyərləndirməyə 
başlayacaq.

Xatırladaq ki, 2022-ci ilin Qış 
Olimpiya Oyunları Pekində keçirilə-
cək.

Pekin İdman Univer-
sitetində təhsil alan Sadiq 
Həsənov Çində “DMS 
bodibildinq və fitnes-2017” 
yarışının final mərhələsinin 
qalibi olub.

Bodibildinq üzrə Çində 
keçirilən ən irimiqyaslı ya-
rışlardan olan çempionatda 
idmançılar 9 kateqoriyada 
mübarizə aparıb. Pekində 
keçirilmiş final mərhələ-
sinə il ərzində təşkil olunan 
yarışlarda yüksək nəticələr 
göstərmiş idmançılar yarış-
maq hüququ qazanıb.

S.Həsənov fitnes-model yarışında “A” kateqoriyasında 
gücünü sınayıb. Bütün rəqiblərindən üstün olan həmyerlimiz 
yarışın qalibi adını qazanıb.

Qeyd edək ki, S.Həsənov Çində təşkil olunan ənənəvi 
yarışlarda daim yüksək nəticələr göstərir. O, bir neçə yarışda 
mükafatçılar sırasında olmağı bacarıb.

Bakının “avro-2020”yə 
hazırlığı müzakirə 

olUnUB

çinDə təşkil olUnan ənənəvi yarışlarDa 
Daim yüksək nəticələr göstərir

yeDDi yaşlı gimnastımız macarıstanDa 
Beynəlxalq tUrnirDə qızıl meDal qazanıB

özünDən güclülərlə Döyüşən xanımazərBaycan iDmançısı gimnastika üzrə 
tamBlinq yarışlarının qaliBi olUB

ən Bahalı heyət

qış olimpiya oyUnlarına 
ev sahiBliyi eDə Bilər

Macarıstanın Pecs şəhərində bə-
dii gimnastika üzrə XIII Beynəlxalq 
Pecs Kuboku turniri keçirilib.

Yarışda iştirak edən 7 yaşlı həmyer-
limiz Mina Abbasova fəxri kürsünün ən 
yüksək pilləsinə qalxaraq turnirin qızıl 
medalına layiq görülüb. Turnirdə ev 
sahibi Macarıstan ilə yanaşı, Xorva-
tiya, İsrail, Avstriya, Rusiya, Bosniya 
və Herseqovina, Polşa, Serbiya, Birləş-
miş Ərəb Əmirlikləri, İsveç, Almaniya, 
Moldova, Slovakiya, Sloveniya, Bel-
çika və s. olmaqla ümumilikdə 15-dən 

çox ölkənin təmsilçiləri iştirak ediblər.
Mina Abbasova artıq iki ildir Bu-

dapeştdə fəaliyyət göstərən “Rus RG 
Sport” klubunda gimnastika ilə məşğul 
olur. Klubun rəhbəri Lyubov Bernat və 
məşqçi İnqa Mackuz Minanın gələcək-
də istedadlı gimnast olacağına əmindir-
lər.

Beş yaşından başlayaraq iştirak et-
diyi bütün beynəlxalq yarışlarda parlaq 
çıxışı ilə yaşıdlarından fərqlənən Mina 
Abbasova Almaniya, Serbiya və Slove-
niyada keçirilən beynəlxalq turnirlərdə 

də fəxri kürsünün yüksək pillələrinə 
qalxıb. Həmin yarışlarda Mina ailə-
sinin hazırda yaşadığı ölkəni – Maca-
rıstanı təmsil etsə də, ən böyük arzusu 
turnirlərdə Azərbaycanın bayrağımızı 
dalğalandırmaqdır.

M.Abbasova dekabrın 9-da Bu-
dapeştdə keçiriləcək XIII Beynəlxalq 
“Mikulaş” yarışında, dekabrın 16-da 
isə Lüksemburqda VI dəfə təşkil oluna-
caq “Lüksemburq Kuboku-2017” Bey-
nəlxalq turnirində iştirak edəcək.

Pərvanə Qarayeva

Fəridə Abdullayeva: “Nə qədər çox aktiv və sürətli olsanız, həmişə birinci olacaqsınız”


